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PRIMORSKI DNEVNIK Je začel izhajati v Trstu 13. maja 1945, njegov predhodnik PARTIZANSKI DNEVNIK pa 26. novembra 1943 v vasi Zakriž nad Cerknim, razmnožen na ciklostil. Od 5. do 17. septembra 1944 se je tiskal v tiskarni «Doberdob» 
v Govcu pri Gorenji Trebuši, od 18. septembra 1944 do 1. maja 1945 v tiskarni «Slovenija» pod Vojskim pri Idriji, do 8. maja 1945 pa v osvobojenem Trstu, kjer je izšla zadnja številka. Bil je edini tiskani partizanski DNEVNIK v zasužnjeni Evropi.

TITOV POSEG NA DRUGEM DNEVU ZAKLJUČNE FAZE KONFERENCE O VARNOSTI IN SODELOVANJU

Jugoslavija je odločena spoštovati 
a tudi zahtevati nedotakljivost meja
Brežnje v poudaril, da obstajajo možnosti za sodelovanje na področjih, ki so bila v času hlad
ne vojne neslutena in da ni več mogoče diktiranje drugim narodom - Turki zapustili dvo
rano, ko je spregovoril ciprski predsednik Makarios - Danes bodo podpisali zaključno listino

(Poseben dopis)
HELSINKI, 31. — Srečanje voditeljev 33 evropskih držav, ZDA 

m Kanade, ki je potekalo ves današnji dan izrazito delovno, se je 
prevesilo v zadnjo tretjino. Jutri, po zaključku splošne razprave, v 
kateri voditelji delegacij razgrinjajo pred ta veličastni avditorij poglede 
svojih držav do temeljnih vprašanj bodoče evropske politike, bodo 
v helsinški palači Finlandia slovesno podpisali 110 strani obsegajočo 
listino in s tem zaokrožili svoja večletna prizadevanja. Podpisani 
bodo dokumenti, ki sicer nimajo mednarodno - pravnega značaja, ik 
tudi formalno ne obvezujejo no
bene od držav - podpisnic, ki pa
predstavljajo moralno dolžnost sle
herne države - udeleženke. Britan
ski premier Wilson je na popoldan
ski tiskovni konferenci govoril o 
tako imenovanem «duhu iz Helsin
kov», ki ga je označil kot moč
nejšega in pozitivnejšega od priča
kovanj.

Na dveh plenarnih sejah današ
njega drugega dne konference 
(predsedovala sta ji jugoslovanski 
Predsednik Tito — dopoldne, in ita
lijanski premier Moro — popoldne) 
se je zvrstilo 15 voditeljev držav 
in vlad. Govorili so Gustav Husak 
(ČSSR), Edvard Gierek (Poljska), 
Giscard D’Estaing (Francija), Leo
nid Brežnjev (SZ), Liam Cosgrave

(Irska), nadškof Makarios (Ciper), 
Janoš Kadar. (Madžarska), Josip 
Broz Tito (Jugoslavija), Sulejman 
Demirei (Turčija), Anker Joergen- 
sen (Danska), Leo Tindemans (Bel
gija), Olof Palme (Švedska), Bru
no Kreisky (Avstrija), Urho Kek- 
konen (Finska) in Carlos Navarro 
(Španija), v dveh primerih (Maka
rios in Demirei) je prišlo do ostre
ga konflikta glede zaostritve na 
Cipru. Makarios je obtožil Turčijo, 
da z agresivnostjo onemogoča re
šitev ciprskega vprašanja in izra
zil dvom v njene iskrene namene, 
turški premier Demirei pa je za
govarjal stališča svoje vlade in o- 
drekel Makariosu legitimnost, da 
zastopa na konferenci vse Ciprèa-
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ODMEVI NA ZASILNI GOSPODARSKI NAČRT

Mala in srednja industrija 
zahteva dolgoročne načrte

-Sindikalna federacija o preureditvi podjetij z državno udeležbo
RIM, 31. — Vladni zasilni načrt 

za pospešitev gospodarstva, ki pred
videva porabo 3.500 milijard Kr v 
prihodnjih dveh letih za javna de
la. izvoz in za pomoč malim in 
srednjim industrijam, je naletel na 
različne komentarje in ocene. Naj
prej se vsi strinjajo, da je to vsaj 
prvi korak v boju proti recesiji, 
čeprav izredno pomanjkljiv in ne
zadosten, če pomislimo, da bodo na
povedani ukrepi lahko stopili v ve
ljavo v glavnem šele leta 1976. Dru
ga, skoraj splošna ugotovitev je, 
da so tudi ti ukrepi navadno «ma
šilo lukenj». Zato, pravi večina ko- 
tnentatorjev, je danes potrebno, da 
se vse demokrat'čne politične sile 
zavzamejo za resno gospodarsko 
Politiko, ki ne bo odvisna od ob- 
casne dobre volje ene ali druge po
etične stranke. Položaj je resèn, 
saj grozi nevarnost, da se bo že je
seni število brezposelnih povečalo 
zaradi stalnega upadanja industrij
ske proizvodnje, kot posledica stal
nega zmanjševanja notranje porabe, 
^ato nekateri trdijo, da bi bilo tre- 
ha začeti uporabljati tudi «zdravilo» 
Pospešitve notranje porabe s stro- 
8wn nadzorstvom široke in socialne 
Potrošnje, da se prepreči ponovna 
zaostritev inflacije.

Y zvezi z gospodarskim zasilnim 
acrtom je podpredsednik vlade La 

j^alfa imei danes v palači Chigi 
1 ^anek z zakladnim ministrom Co- 

os bom, guvernerjem Banca d'Ita- 
a Carli jem in glavnim ravnateljem 

“affijem.
Napovec[ane vladne ukrepe za po- 

Pesitev gospodarstva je danes ko- 
entiral predsednik vsedržavne zve- 

e male in srednje industrije Fabio 
rugali. Dejal je. da ni dvoma, da 
anašnji resni položaj industrijskih 

Poojetij zahteva nujne ukrepe, pred- 
sem za zagotovitev zadostnih kre- 
itov. Veliko število malih in sred- 
Ph podjetij je danes pred pro

padom.
j ^rugali pravi, da bodo pozneje po- 

obno analizirali predložene ukre- 
P®’ da pa lahko že sedaj trdijo, 
■ ®. v*ada še ni bila sposobna spre- 
J u resne in točne dolgoročne in- 

ustrijske politike, kar priznava tu
ni. jam Malfa. Zato, ugotavlja 
Predsednik zveze malih in srednjih 

uustrijcev, znajo postati napove- 
am ukrepi neučinkoviti, če ne bodo 

»P,r.eJ®t* tudi stvarni gospodarski na- 
*'ei zvezi omenja vprašanje 

ln*K -- Ugodnostni krediti za na- 
l . če niso povezani z nizko o- 

. n™‘ poslovnimi krediti, ne mo- 
J° biti učinkoviti. Zato Frugali 

Pav., da bi bilo treba znižat' obrest- 
, rnaro za poslovne kredite ter po- 

rbeti za fiskalizacijo socialnih da-
to-T’ ker Postajajo stroški za delo vedno večji.

Važen je bil tudi včerajšnji sesta- 
nen med vlado in sindikati, na kate- 
em so razpravljali o podjetjih z 

vrf.yuo Udeležbo. O tem sestanku je 
mehka na federacija danes objavila 
poročilo, v katerem navaja sindikal

ni .zahteve in Predloge v okviru 
spiosne preureditve notranjega sis
tema državnih udeležb. Sindikati spo
ročajo da so zahtevali, naj bi skupno 
z vlado začeli razpravljati o indu

strijski politiki, ki bo sposobna, da 
prispeva k premostitvi sedanje re- 
cesijske krize in k preureditvi ita
lijanskega proizvajalnega sistema na 
osnovi novih naložbenih načrtov v 
elektroniki, ladjedelstvu, kmetijstvu in 
živilski industriji.

Sindikati sporočajo, da je minister 
za državne udeležbe zagotovil, da 
ne bodo sprejeli nobenega ukrepa 
o preureditvi podjetij z državno u- 
deležbo, preden ne bodo uredili vpra
šanja Montedisona. Tudi o vprašanju 
Montedisona se bo minister pogovar
jal s sindikati, obenem pa bo pri
hodnji teden sklical sestanek pred
sednikov vseh ustanov državnih u- 
deležb za proučitev njihovih načr
tov, da se ' poiščejo najboljše re
šitve za večjo učinkovitost proizvodi 
nje.

ne. Dodal je celo, da se Turčija 
v ciprskem primeru ne, čuti dolžna 
spoštovati načela in listine, ki jih

je treba sožitje oplemenititi, sta 
se Gierek in Kadar izrazito opre
delila za razširitev stikov med obe-

bedo podpisali jutri v Helsinkih. Po ma gospodarskima skupnostima. 
i—*----------------D’Estaing je predlagal, da bi ob

stoječe zaupanje v Evropi poglo
bili in dopolnili še z vsestranski
mi dvostranskimi, sporazumi in do
govori, Tindemans je sodil, da je 
smotrno popuščanje uresničljivo sa
mo ob uspehu sovjetsko - ameriških 
pogajanj o omejitvi strateške obo
rožitve in dunajskih pogajanj o 
zmanjšanju vojaštva v Evropi, Pal
me pa je sodil, da bi s povečanjem 
medsebojnega zaupanja in uresni
čitvijo tako imenovanih kolateralnih 
načel (obveščanje o manevrih ipd.) 
lahko znižali raven vojaškega rav
notežja. Medtem ko je Kreisky 
predlagal, da se Evropa bolj nepo
sredno zavzame za rešitev bližnje- 
vzhodne krize, je Kekkonen pono
vil zadovoljstvo in zanimanje Fin
ske za sedanjo konferenco.

Nadaljuje se seveda obkonferenč- 
na diplomacija, ki je v celoti niti 
ni več mogoče evidentirati. Velika 
pozornost je veljala zlasti dopoldan-

tej konferenčni zaostritvi, ki se je 
manifestirala tudi v Demirelovem 
demonstrativnem odhodu iz konfe
renčne dvorane, ko je stopil za go
vorniški oder Makarios, je prišlo 
v Helsinkih do živahne diplomatske 
aktivnosti.. številni državniki si pri
zadevajo posredovati in pomagati 
k izgladitvi vsaj najhujših, v tem 
primeru predvsem novih protokolar
nih zapletov.

Izjemne pozornosti sta bila de
ležna zlasti dva govora: Titov, ki 
je bil od vseh doslej vsebinsko ne
dvomno najbolj samonikel in celo
vit, in pa nastop Leonida Brežnje- 
va. Tito, ki je navdihnil govor pred
vsem s komponento neuvrščenosti, 
svetovne razsežnosti ter odgovor
nost. in dolžnosti Evrope do ostale
ga, zlasti manj razvitega sveta, je 
opozoril na številne konkretne čeri 
zdajšnje etape popuščanja. «Kakor 
smo že lahko zadovoljni, da se kon
ferenca sestaja in da smo se spo
razumeli glede dokumentov, smo še 
vedno zaskrbljeni, ker konferenca 
ni uspela spodbuditi reševanja vr
ste problemov, ki so zelo pereči in 
največjega pomena za kolektivno 
varnost v Evropi. V mislih imamo 
položaj v zvezi z dirko v oborože
vanju in odnose med blokoma, vme
šavanje v notranje zadeve drugih 
držav, kakor tudi gospodarsko raz
deljenost, negiranje interesov manj 
razvitih držav v Evropi in v svetu, 
kakor tudi drugih vprašanj, vklju
čujoč tudi položaj narodnostnih 
manjšin.»

V Helsinkih ni ostalo brez odme
va Titova zagotovilo, da je Jugo
slavija trdno odločena spoštovati 
vendar tudi neizprosno zahtevati 
nedotakljivost meja, kakor tudi po
slanica velikega državnika veliča
stnemu avditoriju, ko je menil, da 
je grozodejstva preteklosti sicer 
moč odpustiti, toda pozabiti jih ne 
smemo in ne moremo.

Sovjetski voditelj Brežnjev je pri
znal, da so listine rezultat kočljivo 
izravnanega ravnotežja, da so se 
udeleženci konference morali spo
razumeti na pol poti in da popu
ščanje še vedno ni materializirano, 
čeprav so možnosti za sodelovanje 
celo na področjih, ki so bila v ča
su hladne vojne neslutena, diktira
nje drugim narodom ni več mogoče, 
to je po mnenju Brežnjeva eno naj
pomembnejših spoznanj konference.

Medtem ko je Irski premier Cos
grave ocenil, da je mir premalo, 
da ne bi smel biti statičen in da

skemu srečanju Forda, Wilsona, 
Schmidta in D’Estainga — saj je 
šlo za dogovor voditeljev Zahoda 
o novih gospodarskih korakih.

BORIS BERGANT

Sestavljena nova 
portugalska vlada

LIZBONA, 31. — Portugalski pred
sednik general Costa Gomes je po
poldne odpotoval v Helsinke, kjer 
se bo udeležil zaključne faze kon
ference o varnosti in sodelovanju v 
Evropi. Na letališču je Costa Go
mes sporočil časnikarjem, da je bi
la sestavljena nova portugalska 
vlada, ni pa navedel imen njenih 
članov.

S svoje strani je predsednik vla
de general Vasco Goncalves, ki je 
bi! na letališču, da bi pozdravil 
predsednika republike pred odho
dom, potrdil sestavo vlade in do
dal, da bodo imena novih ministrov 
sporočena kasneje.

Ob robu konference o varnosti in sodelovanju v Evropi pride vsak dan do vrste srečanj nr ••glavarji 
raznih držav udeleženk, ki jih uradna kronika konference večji del niti ne omenja. Najbolj je bilo
srečanje med ameriškim predsednikom Fordom, francoskim predsednikom Giscardom D’L>: n, bri
tanskim premierom Wilsonom in zahodnonemškim kanclerjem Schmidtom. Sestala sta se tudi jugoslovanski 

predsednik Tito in predsednik Francije Valéry Giscard D’Estaing, ki ju vidimo na sliki
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OB ROBU HELSINŠKE KONFERENCE O VARNOSTI

Pogovori med zahodnimi velesilami 
o sklicanju ozke finančne konference

Nasprotujoče si verzije o pogovoru med For
dom, Wilsonom, Schmidtom in D 'Estaingom

IVO MARINČIČ

HELSINKI, 31. — Ob robu kon
ference o varnosti in sodelovanju 
so se danes v finskem glavnem me
stu sestali ameriški predsednik Ge
rald Ford, zahodnonemški kancler 
Schmidt, francoski predsednik Gi
scard D’Estaing in britanski pre
mier Wilson. Uradno je šlo za po
svetovanje štirih o vprašanju Ber
lina, nobena skrivnost pa ni, da se 
te štiri države skušajo domeniti o 
sklicanju posvetovanja na vrhu, ki 
naj bi se ga udeležila tudi Japon
ska in na katerem bi govoril o de
narnih vprašanjih ter o skupnih u- 
krepih, da bi okrepili zahodno go
spodarstvo.

Današnje srečanje je trajalo dve 
uri, udeležili pa so se ga tudi štir-

Sekretar sovjetske komunistične partije Brežnjev med svojim govorom na konferenci v Helsinkih
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V drugem dnevu srečanja vo
diteljev 33 evropskih držav, ZDA 
in Kanade je imel pomemben 
govor jugoslovanski predsednik 
Tito, ki je navdihnil svoj poseg 
predvsem s komponentone uvršče- 
nosti ter odgovornosti in dolžno
sti Evrope, do ostalega, zlasti 
manj razvitega sveta. Izrazil je 
zaskrbljenost, ker konferenca, 
kljub vsemu, ni uspela spodbu
diti reševanja vrste problemov, 
ki so največjega pomena za ko
lektivno varnost v Evropi. Velik 
odmev je v Helsinkih imelo Ti
tovo zagotovilo, da je Jugoslavija 
trdno odločena spoštevati, vendar 
tudi neizprosno zahtevati nedo
takljivost meja. Spregovoril je 
tudi sovjetski voditelj Brežnjev, 
ki je dejal, da so listine, ki jih 
bodo danes podpisali, rezultat 
kočljivo izravnanega ravnotežja, 
da so se udeleženci konference

morali sporazumeti na pol poti 
in da popuščanje še vedno ni 
materializirano, čeprav so možno
sti za sodelovanje, celo na pod
ročjih, ki so bila v času hladne 
vojne neslutena, kar je po mnenju 
generalnega tajnika KR SZ eno 
najpomembnejših spoznanj kon
ference. Danes bodo v palači 
Finlandija slovesno podpisali 110 
strani obsegajočo listino, sad več
letnih prizadevanj.

Prvi komentarji o vsebini vlad
nih predlogov za pospešitev go
spodarstva priznavajo 'ladi, da 
je dala pobude, ki bodo vsaj za
silno koristile nekaterim gospo
darskim vejam. Po drugi strani

pa je izraženo nezadovoljstvo, 
da vlada še ni bila sposobna 
sestaviti dolgoročnega gospodar
skega načrta, ki bi jamčil, da se 
bo gospodarski položaj postopno 
izboljšal. Komentatorji se bojijo, 
da se bo letos položaj zaposlitve 
poslabšal, da bomo imeli več 
brezposelnih in da bodo napove
dani ukrepi učinkovali na izbolj
šanje položaja šele prihodnje leto.

Devinsko - nabrežinski občinski 
svet je sinoči izvolil za župana 
socialista Srečka Coljo, ki je iz
volitev sprejel s pridržkom, da 
se bo posvetoval s predstavniki 
vseh svetovalskih skupin s ciljem 
razširiti osnovo leve uprave. Za 
Coljo so glasovali svetovalci le
ve sredine, za Škerka pa sociali
sti in komunisti (in torej tudi 
Colja sam». Sedaj bo prišlo do 
posvetovanj, občinski svet pa se 

bo ponovno sestal v ponedeljek.

je zunanji ministri. Po pogovoru šti
rih so udeleženci dali najrazličnejše 
verzije o poteku pogovorov. Britan
ski premier Wilson je priznal, da 
so med posvetom govorili o gospo
darsko - monetarnih vprašanjih, za
nikal pa je, da bi poudarili potre
bo po mednarodni konferenci z ome
jeno udeležbo. Istočasno je uradni 
glasnik nemške delegacije potrdil, 
da je namen štirih sklicati konfe
renco o denarnih vprašanjih in do
dal, da prisotnost Japonske, čeprav 
z njenimi zastopniki še niso govo
rili, ni vprašanje. Francoski pred
sednik Giscard D’Estaing je mne
nja, da bi na ožji konferenci go
vorili samo o denarnih vprašanjih, 
medtem ko zastopa zahodnonemški 
kancler Schmidt stališče, da bi bilo 
treba vključiti tudi splošna gospo
darska vprašanja. To stališče naj 
bi podpiral tudi ameriški predsed- 
n. : Ford, ki je baje dodal, da bo 
treba konferenco petih zelo skrbno 
pripraviti, čeprav točnega datuma 
še niso določili, saj se bodo o tem 
morali domeniti z japonskimi pred
stavniki.

Najbolj verjetna je nemška ver
zija dogodkov, tako da so predstav
niki Belgije, Nizozemske in Luk
semburga, ki so navzoči na hel
sinški konferenci o varnosti in so
delovanju, imeli s tem v zvezi se
stanek in sklenili zahtevati, naj bi 
bili prisotni vsaj na pripravljalnem 
delu te gospodarsko - finančne kon
ference.

O današnjem sestanku je na svoji 
tiskovni konferenci govoril tudi a- 
meriški zunanji minister Kissinger, 
ki je izjavil, da niso v teku današ
njega pogovora dosegli nobenega 
sporazuma o sklicanju monetarne 
konference. Dejal je, da so izja
ve nemškega glasnika nedvomno sad 
nesporazuma ali zgrešenega prevo
da, Kissinger ni izključil možnosti, 
da bi do take gospodarske konfe
rence utegnilo prej ali slej priti, do
dal pa je, da niti on, niti predsednik 
Ford nista slišala na današnjem po
svetu takega predloga.

Aniasi ponovno 
milanski župan 
z glasovi 
levih strank

Razkol med socialdemokrati, od ka
terih so trije glasovali za Aniasija

MILAN, 31. — Socialist Aldo Ania
si je bil danes ponovno izvoljen za 
milanskega župana. Od 80 navzočih 
svetovalcev jih je 45 glasovalo zanj. 
Za Aniasija je glasovalo 25 komu
nistov, 12 socialistov, 3 svetovalci 
liste «democrazia proletaria» in 3 so
cialdemokratski svetovalci. Za Aniasi
ja sta glasovala še dva druga sve
tovalca, ki pa se ni zvedelo, kateri 
stranki pripadata. Ostali svetovalci 
so oddali belo glasovnico.

Že med glasovalnimi izjavami je 
prišlo do razbitja socialdemokratske

skupine. Eden od socialdemokratov je 
izjavil, da bodo glasovali za Aniasija. 
Takoj nato se je oglasil drugi social
demokrat in dejal, da ne bodo gla
sovali za Aniasija. Pri glasovanju 
pa se je pokazalo, da so bili trije 
za socialističnega župana, dva pa sta 
oddala belo glasovnico. Dogodek je 
vzbudil veliko pozornost v političnih 
krogih, predvsem zaradi dejstva, ker 
se je prav danes zaključilo zasedanje 
centralnega komiteja PSDI, na kate
rem je prišla do izraza politika so
delovanja socialdemokratov samo v 
levosredinskih odborih.

Zaradi nocojšnjih dogodkov v mi
lanskem občinskem svetu je novi taj
nik krščanske demokracije Zaccagnini, 
sklicujoč se na soglasne sklepe vse
državnega sveta stranke, sklical za 
torek v Rimu sestanek, z deželnim 
tajnikom KD v Lombardiji in pred
sednikom lombardskega deželnega od
bora, s katerima namerava proučiti 
nastali položaj v Milanu po nocoj
šnjem glasovanju v občinskem svetu.

Na Dunaju začetek 
medciprskih pogovorov

DUNAJ, 31. — Danes se je začela 
tretja faza pogovorov med vodi
teljem ciprskih Turkov Raufom 
Denktašem in Glafkosom Kleride- 
som. Navzoč je tudi generalni taj
nik OZN Kurt Waldheim. Osred
nja tema pogovorov, ki bodo trajali 
po vsej verjetnosti do sobote, je 
vprašanje ustavne ureditve otoka.

Slovenska beseda 
v goriškem 
pokrajinskem svetu

GORICA, 31. — Seja goriškega 
pokrajinskega sveta se je nocoj za
ključila brez izvolitve predsednika. 
Kandidata KPI in KD nista prejela 
absolutne večine glasov, kot to zah
teva zakon za izvolitev na prvi seji 
po volitvah. Seji je predsedoval naj
starejši svetovalec Compagnone, ki 
je ob zaključku sporočil, da se bo 
pokrajinski svet ponovno sestal pri
hodnji teden.

Omenimo naj, da sta dva sloven
ska svetovalca, komunist Ivan Bra
tina in socialist Štefan Bukovec v 
slovenščini obrazložila stališče svo
jih strank do vprašanj Slovencev 
na Goriškem.

Bukovec je obenem počastil spo
min pokojnega Iva Marinčiča, časni
karja in nekdanjega svetovalca. 
Člani pokrajinskega sveta so se ga 
spomnili z enominutnim molkom.

Med govoroma slovenskih sveto
valcev ni prišlo do nobenih nestrp 
nih dejanj. Številno občinstvo in o- 
stali svetovalci so jima s pozorno
stjo sledili. Samo fašistični sveto
valec Pedroni je v začetku govora 
Bratine zahteval od predsednika, 
naj ga prekine, kar pa je pred
sednik preslišal.

Včeraj popoldne je povsem nepri
čakovano prenehalo biti srce naše
ga dolgoletnega časnikarskega ko
lege Iva Marinčiča. Prejšnjo sobo
to ga je na Črnem vrhu, kjer je 
bil na oddihu pri sorodnikih, obšla 
slabost in so ga morali nujno pre
peljati v goriško bolnišnico, kjer pa 
se mu zdravstveno stanje ni bistve
no izboljšalo ter je umrl zaradi mož
ganske kapi. Bolezen se mu je po
javila nekaj mesecev po upokojitvi 
aprila 1972.

Ko smo se ob upokojitvi pogovar
jali z njim in hoteli izvedeti od 
njega, kakšne načrte ima za čas, 
ko bo bolj prost, nam je odgovoril, 
da bo še pisal, toda bolj v miru. 
Potreboval je počitek in mir, ki ga 
v svojem življenju ni nikoli imel, 
ne kot mlad protifašist, ki se je v 
organizaciji TIGR spopadel s fašiz
mom in bil obsojen na 7 let ječe, 
od katerih je prestal štiri v zaporu 
ter bil tri leta pod policijskim nad
zorstvom, ne leta 1941, ko ga je fa
šistična Italija po okupaciji Ljub
ljane znova aretirala in poslala v 
zapor v Isernio. Mira ni imel niti 
v povojnih letih in vse do upokojitve 
ne. Saj ga tudi ni iskal. Preveč se 
je že v mladih letih zapisal boju 
proti fašizmu in za napredek, da bi 
mogel kdaj kasneje popustiti v tej 
svoji življenjski opredelitvi. Vedno 
je stal sredi dogajanja, zlasti pa 
je bil prisoten tam, kjer je šlo za 
razvoj slovenske narodnostne skup
nosti.

Našemu gibanju, boju primorske
ga ljudstva za svobodo in napredek, 
se je pridružil že kot mlad študent, 
ko je začel dopisovati v Edinost. 
S pisano besedo se je za pravice 
Slovencev v Italiji bojeval tudi vsa 
leta po drugi svetovni vojni, najprej 
leta 1945 in 1946 v Trstu pri Pri
morskem dnevniku, potem pa kot 
odgovorni urednik Soče v Gorici, od 
leta 1946 do leta 1958, in potem spet 
pri Primorskem dnevniku v Gorici, 
kjer je ostal do upokojitve 1972! 
leta.

Njegovo povojno družbeno - poli
tično življenje je bilo sila živahno 
ter je zajemalo najrazličnejša pod
ročja. Bil je član vodstva Demo
kratične fronte Slovencev, član PSI 
ter pokrajinski svetovalec v Gori
ci v razdobju 1961 - 1965, član glav
nega odbora SKGZ, član odbora in 

i blagajnik Narodne in študijske knjiž- 
i niče v Trstu. Leta 1970 je v Ljub
ljani prejel Tomšičevo nagrado, s 
katero mu je bilo dano priznanje 
za njegovo dolgoletno časnikarsko 
delovanje.

Ivo Marinčič se je rodil 18. avgu
sta leta 1907 v Zagorju na Pivki. 
Študiral je v Gorici, pozneje pa v 
Trstu. Po prestanem zaporu se je 
leta 1938 preselil v Ljubljano. Nekaj 
časa je služboval v Skopju, od ko
der se je vrnil v Ljubljano ter je 
ob napadu fašistične Italije na Ju
goslavijo 1941. leta sestavljal seznam 
Primorcev, ki so se priključili So
ški legiji, da bi se uprli okupatorju. 
Po prestanem zaporu med vojno se 
je po osvoboditvi vrnil v Trst, kjer 
se je najprej ukvarjal s prosvetnim 
delovanjem, že naslednje leto pa so 
ga «za nekaj dni» premestili v Go
rico, kot je rad povedal, ko je opi
soval svoj prihod v Gorico, kar se 
je spremenilo v njegovo trajno bi
vanje v Posočju. Tu je dokončno 
pognal korenine ter si ustvaril dru
žino.

Naš pokojni dolgoletni delovni to
variš Ivo je bil skromen po zna
čaju, priden kot mravlja ter sila 
načitan. Sla po branju in pisanju 
se ga je polotila že v mladosti ter 
ga je spremljala skozi vse življenje. 
Tudi po upokojitvi se je domala 
vsak dan oglašal v našem uredniš
tvu ter sodeloval s prispevki, dokler 
se ni začela oglašati bolezen in mu 
jemati moči. Zapušča soprogo Lino, 
sina 17-letnega Marka ter hčerko 
14-letno Nadjo. Hudo užaloščeni dru
žini izreka kolektiv uredništva, u- 
prave in tiskarne Primorskega dnev
nika najgloblje sožalje.
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OBČINSKI SVET SE BO PONOVNO SESTAL V PONEDELJEK

Socialist Colja nepričakovano izvoljen 
za župana devinsko-nabrežinske občine

Izvolitev je sprejel «z rezervo» in z obvezo, da bo posredo
val za čim širšo koalicijo na osnovi sporazuma s komunisti

Na tretjem sinočnjem glasovanju 
je bil za župana devinsko - nabre- 
žinske občine izvoljen socialist Sreč
ko Colja, ki je izvolitev sprejel «z 
rezervo», da bo skušal posredovati, 
da se ustvari čim širša upravna ve
čina, vendar vedno na osnovi spo
razuma med komunisti in socialisti. 
Za Coljo so glasovali naslednji sve
tovalci: 7 KD, 2 Slovenska skupnost 
in 1 socialdemokrat, za posl. Škerka 
7 KPI in 2 PSI (torej tudi Colja 
sam), misovec De Vidovich pa se 
je vzdržal.

Tako se je nepričakovano zaklju
čila druga seja devinsko - nabre- 
žinskega občinskega sveta in se bo 
občinski svet ponovno sestal v po
nedeljek, ko bo Colja povedal, če 
župansko mesto sprejme, ali ne. Se
veda pri tem v bistvu ne gre za 
osebno vprašanje, temveč za poli
tične odnose, ki obstajajo v občin
skem svetu. Že samo dejstvo, da 
je bil Colja izvoljen z glasovi KD,

Srečko Colja

?SDI in SS ter torej z glasovi pre- 
:eklega levega centra, ki ga zavra
ča, je politično absurdno in tudi 
pomeni, da na tak način ni mož
nosti trdne uprave.

Seja devinsko - nabrežinskega ob
činskega sveta se je po krajših raz
pravah o postopku začela z glaso
vanji. Na prvem glasovanju je posl. 
skerk prejel 9 glasov, 11 glasovnic 
oa je bilo belih. Drugo glasovanje 
pa je že bilo zanimivo in so na 
ijem prejeli: škerk 8 glasov, Go
ja 5, Rogelja 1 in ena glasovnica 
(De Vidovich) je bila bela. To gla
sovanje je že pričalo o dogovoru 
Irank leve sredine, da glasujejo za 
loljo, saj je pet glasov (očitno 2 
IS, 2 KD in 1 PSDI) zagotovilo iz- 
piro med dvema kandidatoma Co- 
.jo ter Škerkom.

Po tem glasovanju so sledile kraj
še glasovalne izjave. Za KD je Pa
se dejal, da bo KD glasovala za 
Coljo in se je pri tem skliceval na 
svoja prejšnja izvajanja ter na mož
nost sodelovanja v teh okvirih. De
nari her (KPI) je ponovil kandidatu
ro škerka in ugotovil, da so razni 
manevri samo poskus, da se ne iz
voli župan in da bo ostala občina 
brez uprave.

Brezigar (Slovenska skupnost) se 
je skliceval na prvo izjavo Depan- 
giierja o odprti občinski upravi in 
da je možno razpravljati o sestavi 
in o programu. Brezigar je nadalje
val, da je po njihovem mnenju mož
no doseči v občinskem svetu širšo

leve sredine. Take koalicije torej 
v devinsko - nabrežinskem svetu ni.

Zato ponavljamo, kot smo že več
krat napisali, da obstaja samo 
stvarna in možna koalicija, ki lah
ko doseže 12 glasov na osnovi so
delovanja komunistov, socialistov. 
Slovenske . skupnosti in zelo verjet
ne podpore socialdemokrata Zane- 
vre. Pri tem ni tako bistvena sestava, 
kot so važni programi in predvsem 
ozračje odprtosti, razumevanja in 
sodelovanja, ki ga je treba nujno 
doseči v devinsko - nabrežinskem 
občinskem svetu, kot se je že u- 
stvarilo med prebivalci občine.

Stvari lahko pogledamo tudi iz 
drugega zornega kota in se vpra
šamo, če obstaja kakšna drugačna 
alternativa. Druga stvarna možnost 
je samo v komisarski upravi. Za 
tako rešitev je nedvomno fašist De 
Vidovich, ki je ža vsako rešitev, 
ki bi bila nedemokratična in bi ško
dila Slovencem. Za tako rešitev so 
lahko tudi demokristjani (čeprav 
dajejo drugačne izjave), ker na tak 
način, ne bi izgubili občine iz rok 
in bi morda s komisarji lahko obči
no še nadalje upravljali.

Vsekakor pa so proti takšni re
šitvi, ki je nedvomno najslabša, 
vsi delovni ljudje devinsko - nabre- 
žinske občine in vsi Slovenci, ki 
bi bili s komisarsko upravo ne
dvomno ogroženi.

Zato želimo županu Colji mnogo 
uspeha v težavnem, vendar pa ne 
preveč težavnem delu, da razvozla 
kiopčič osebnih in načelnih naspro
tij, prestižnih in drugih resnejših 
vprašanj, tako da bo ponedeljkova 
občinska seja devinsko - nabrežin
skega sveta lahko že odločilna.

Sodelovanje med občino 
in tržaško univerzo

Poglobitev sodelovanja med tržaško 
'občino in tržaško univerzo je bila 
glavna tema sestanka, ki so se ga 
na občini udeležili rektor univerze 
prof. de Ferra, podžupan Giuricin 
in odbornik za kulturo Cesare. Rektor 
je obrazložil nekatere probleme, ki 
tarejo univerzo in ki bi jih morali 
čimprej rešiti. Med temi je najbolj 
pereče vprašanje ureditve univerzitet
nih prostorov v Ul. Università, za kar 
je podžupan zagotovil, da si bo 
komisija izvedencev v kratkem o- 
gledala prostore in sestavila načrt 
za rešitev problema.

Na sestanku so tudi razpravljali o 
možnostih stalne kooperacije med ob
čino in univerzo na kulturni ravni. 
V ta namen bo odbomištvo za kul
turo pripravilo poseben program. Do
menili so se tudi, da bodo na univer
zi v decembru proslavili 100-letnico 
rojstva znanega pesnika Rilkeja.

Po opravljenih analizah

Voda v kopališčih 
CMM in Excelsior 
primerna za kopanje

Danes bodo pristojni organi po 
vsej verjetnosti preklicali prepoved 
kopanja za dve tržaški kopališči, 
kjer je bilo zaradi onesnažene mor-

ništvo izdalo odlok še danes in o- 
mogočilo tako kopanje v dveh ko
pališčih.

Prepoved kojanja pa velja še za 
kopališča Ausonia, Lanterna in ko
pališče železničarjev. Na odprtje teh 
kopališč bomo morali še nekoliko 
počakati, kajti dež v prejšnjih dneh 
je onemogočil prevzem vzorcev mor
ske vode za analizo. Upoštevati mo
ramo tudi, da se bodo poznejše ana
lize prav gotovo zavlekle in bodo 
rezultati le teh znani šele čez nekaj 
dni.

Rektor pobija ugotovitve 
sindikatov
in KPI o «baronih»

in KPI v zvezi z zadržanjem uprav
nega sveta univerze pri glasovanju 
o novi konvenciji z bolnišnico za 
upravljanje univerzitetnih klinik.
Sindikati in KPI so namreč obto
žili večino upravnega sveta, ki je 
zavrnila konvencijo, da zastopa «oz
ke interese univerzitetnih baronov».
Rektor de Ferra pobija te ugoto
vitve in sicer tako, da ugotavlja, 
da so v svetu zastopane vse kom
ponente univerze in družbenega živ
ljenja, zlasti pa s trditvijo, da svet 
ni predloga konvencije zavrnil.

Sam rektor je pred meseci naslo
vil na upravo bolnišnice nekaj pre
dlogov za spremembo nove konven
cije, ni pa še prejel nobenega od
govora. Na seji upravnega sveta je 
manjšina predlagala, naj se odobri j

r&TSWrìPtw*«*- • ki"\(7 glasov proti 9) je zapustila sejo, S tako ali s podobno rešitvijo, 
tako da je zmanjkalo legalno šte
vilo prisotnih in so sejo morali pre
kiniti.

DOMNEVNI PREDLOG RIMSKEMU VODSTVU RAI

Slovenske deželne TV oddaje 
nameravajo proizvajali v Rimu?

Štokova interpelacija v deželnem svetu
Deželni svetovalec Slovenske skup

nosti Drago Štoka je naslovil na 
deželni odbor pismeno vprašanje, v 
zvezi s slovensko televizijo v deželi 
Furlaniji - Julijski krajini. Svetova
lec Štoka pravi, da se širijo glasovi, 
po katerih naj bi ravnateljstvo tr
žaškega sedeža radiotelevizijske u- 
stanove že predlagalo glavnemu rav
nateljstvu ustanove v Rimu stvarne 
rešitve za uvedbo teh televizijskih 
oddaj, ki jih predvideva 19. člen no
vega vsedržavnega zakona o radio
televizijskih oddajah. Pravi se, na
daljuje v svojem vprašanju svetova
lec Štoka, da se je tukajšnje ravna
teljstvo orientiralo — ne da bi se 
predhodno sporazumelo ali dogovorilo 
s sindikalnimi organizacijami, s sve
tom uslužbencev in z odborom novi
narjev — za rešitev, za katero se 
je pred leti izrekel sedež Rai v 
Bocnu za «Tagesschau» — večerni 

! televizijski dnevnik v nemščini in za 
ostale televizijske oddaje v nemšči- 

’ ni. Vse te oddaje pripravljajo v pro-

u-
gotavlja svetovalec Štoka. — ne bi 
tržaški radiotelevizijski sedež mogel 
prekvalificirati svoje produkcije, ki

demokratično enotnost s tem, da se ske vode kopanje dalj časa prepO'
kandidira osebnost, ki to politično 
orno oči. Socialdemokrat Zanevra je 
dejal, da se «čut: socialista in da 
bo zato glasoval za socialista Co
ljo». Končno je še Caldi za PSI 
podčrtal, da je PSI zvesta spreje
tim sporazumom in da se zahvalju
je za izraze zaupanja, izrečene an- 
tifaširtu Colji. Caldi je tudi predla
gal, da se seja prekine za pol ure.

Po daljši razpravi med načelniki 
skupin in predstavniki strank je sle
dilo glasovanje, ki je dalo predvid- 
jiv rezultat: Colja 10 glasov, škerk

9 in ena glasovnica je bila bela.
Po izvolitvi je posl. Škerk pro

glasil Coljo za župana, mu tovariš-
10 stisnil roko ter želel, vse naj
bolje. Colja pa je najprej podčrtal 
antifašisPčni značaj občine, ki ne 
datira od teh dni, temveč iz 1924. 
leta, ko so v občini slovenski in 
italijanski komunisti in antifašisti 
kovali enotnost in bratstvo. Skupaj 
je bilo že kmalu pred posebnim so
diščem obsojenih šest Nabrežincev 
in med njimi tudi on sam na šest 
let zapora ter kasneje skupaj s To
mažičem na 16 let zapora.

Colja je nato ugotovil, da je levi 
center opravil svojo vlogo, da ga 
ni več, kot so to poudarili v svojih 
izjavah tudi predstavniki Slovenske 
skupnosti. Zato se zastavlja vpra
šanje nove koalicije in nove upra
ve, ki mora biti čim bolj odprta in 
čim širša. V tem smislu je Colja 
dejal, da sprejema izvolitev «z re
zervo», da se bo v krajšem roku 
posvetoval z vsemi demokratičnimi 
'strankami občinskega sveta, da bi 
se na osnovi že obstoječega spora
zuma med socialisti in komunisti 
ustvarila čim' širša večina, ki bo 
upravljala občino v interesu pre
bivalstva.

Po krajši razpravi ponovno proce
duralnega značaja je občinski svet 
soglasno sklenil, da se ponovno se
stane v ponedeljek.

Dogodki v devinsko - nabrežin
skem svetu se komentirajo sami, 
vendar je potrebno ponovno ugoto
viti, kako važno je, da se čim prej 
izvoli trdna in sposobna uprava, ki 
je še zlasti potrebna v tako ogro- 
teni občini, kot je devinsko - na-! 
brežinska. To pa je možno samo na 
isnovi jasne politične večine in u- 
itvarjenega širšega sodelovanja, 
koalicija, ki se je ustvarila okrog, 
antifašista Srečka Colje, je samo 
začasna in ne nudi nobene perspek- 
tive in to tudi po izjavah Sloven
ske skupnosti, da ne bo obnavljala

Priznanje združenja
«Italija-Čilc»
tržaškim pristaniščnikom

Tržaški odbor združenja «Italija- 
Čile» je naslovil na vse pristaniščni- 
ke javno zahvalo, ker so se odzva
li pozivu na bojkot, nakladanja to
vora — daru Evropske gospodarske 
skupnosti za čilsko fašistično vojaš
ko junto. Na tak način, ugotavlja 
poročilo tržaškega odbora združenja, 
ki nosi ime umorjenega predsedni
ka Salvadora Allendeja, so prista- 
niščniki dokazali svojo državljan
sko in demokratično zavest, obe
nem pa so izrazili svojo konkretno 
antifašistično solidarnost s čilskim 
ljudstvom, ki trpi pod jarmom čr
ne junte. Ravno zaradi tega je boj
kot bil upravičen, saj je preprečil 
nalaganje tovora, ki bi istočasno 
pomenil priznanje in podporo faši
stičnemu režimu.

SOLIDARNOST 
S ČILSKIM LJUDSTVOM
Drevi, ob 20. uri, bo v Ljudskem 

domu «Paimiro Togliatti» v Ul. Pe
co 7 internacionalistična solidarnost
na manifestacija s čilskim ljudstvom. 
Manifestacijo prireja krožek «Clau
dio Grdovic» zveze komunistične 
mladine iz Naselja sv. Sergija.

Govoril bo F. Monfalcon, sledil pa 
bo nastop skupine Musicoop - Arci. 
Ob koncu bodo predvajali čilski film 
«Bron v rokah ljudstva». Manifesta
cije se bosta udeležila tudi dva čil
ska izseljenca.

vedano. Ljubitelji morja se bodo ta
ko lahko spet osvežili v kopališčih 
centra trgovinske mornarice CMM 
in Excelsior.

Pred kratkim so . tehniki higien
skega urada zbrali vzorce morske 
vode na področju teh kopališč in 
njihova analiza je pokazala, da vo
da ne vsebuje več zdravju škodlji
vih količin bakterij. Voda je torej 
primerna za kopanje, za dokončen 
preklic prepovedi kopanja pà mora 
izdati odlok pristaniško poveljništvo.
Vse kaže, da bo pristaniško povelj-
.................. ....... ...... mili..... ........................................................................................................................ ................................ .

Ameriški študenti gostje v Trstu

ZARADI NEUSTREZNIH ODTOČNIH

Miramarski mladinski dom 
verjetno zaprt celo leto
Nov načrt odtočnih kanalov sprejet z rezervo

Rektor tržaške univerze prof.
Giampaolo de Ferra je včeraj o- 
stro odgovoril na kritike sindikatov
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PSI za razširitev 1 ZARADI neustreznih odtočnih kanalov

sodelovanja leve 
nabrežinske uprave

Urad tajništva tržaške federacije 
PSI je v soglasju s sekcijo Devin- 
Nabrežina preučil potek razprave in 
izvolitev župana. Urad potrjuje spo
razume dosežene v omenjeni občini 
med KPI in PSI ter podčrtuje dose
ženo soglasje, do katerega je prišlo 
okrog socialističnega svetovalca Colje.
Socialisti to soglasje razlagajo kot 
možnost, ki jo je treba preveriti, da 
se razširi sodelovanje okrog leve u- 
prave in da se ji zajamči stabilnost.

Zato urad tajništva in sekcija De- 
vin-Nabrežina potrjujeta voljo, da se 
nadaljuje z razgovori o konkretnih 
vprašanjih upravne dejavnosti z vse
mi demokratičnimi, in antifašističnimi 
silami in da se na tej osnovi pri
čne s kratkimi posvetovanji z u- 
stavnimi strankami občine.

Predsednik deželnega odbora zdru
ženja mladinskih domov dr. Clemen
te Riccioli nam je v zvezi s član
kom, ki ga je objavil tržaški itali
janski dnevnik dne 6. julija pod na
slovom «L’estate all’ostello aperta a 
porte chiuse» in dopisom občinske
ga zdravstvenega funkcionarja,, ki 
je bil objavljen v istem časopisu v 
rubriki «Segnalazioni», poslal pojas
nilo o realnem stanju miramarske- 
ga mladinskega doma.

Mladinski dom v Miramarskem 
drevoredu je začel v prejšnjih letih 
delovati 1. marca in je bil odprt 
vse do 31. oktobra. Letos je dom 
še vedno zaprt zaradi odloka, ki ga 
je izdala tržaška občina. Občinske 
oblasti niso dovolile odprtja doma 
zaradi neustreznih, odtočnih kana
lov, saj ti kanali, ki delujejo po prin
cipu kloriranja odpadkov, ne ustre
zajo več normam, ki jih je za jav
ne lokale pred dvema letoma dolo
čilo ministrstvo za zdravstvo,

Konec maja je združenje mladin
skih domov predložilo občini načrt 
za nov sistem odtočnih kanalov, ki 
je po mnenju načrtovalcev kar za 
štirikrat boljši od,tistih, ki jih pred
videvajo ministrske norme. Občina 
je po posvetovanju s higienskim u- 
radom odobrila načrt šele 7. julija, 
vendar je določila, da bodo lahko 
uporabljali nove odvodne kanale le 
v letošnji sezoni, torej le do 31. ok
tobra.

Če bi začeli z izgradnjo odtočne
ga sistema, bi se dela v najboljšem 
primeru zavlekla, skupno s še pre
ostalimi birokratskimi zadevami, vse 
do sredine avgusta in bi stala 2,5 
milijona lir, kar bi pomenilo, da bi 
porabili to vsoto, da bi omogočili 
delovanje doma za samo dva mese
ca in pol.

To je vsekakor nesprejemljivo. 
Edina možna rešitev je zato pripra
va novega načrta, ki bi zadoščal 
zahtevam pristojnih občinskih obla
sti. V tem primeru pa bi ostal dom 
'etos dokončno zaprt. 1

V prejšnjih letih se je ustavilo 
vsako leto v miramarskem mladin
skem domu od 7.000 do 8.000 mladih

turistov, odkar so dom odprli pa je 
prenočilo v njem nad 150.000 ljudi. 
Te številke jasno kažejo na važnost 
doma kot turističnega objekta, na 
žalost pa bo letos njegov doprinos 
k turizmu naše pokrajine zelo maj
hen ali celo enak ničli.

Uradi Slovenskega gospodarskega 
združenja bodo poslovali do 31. 
8. 1975 samo od 8. do 13. ure.

Predsednik Deželnega odbora Convelli je včeraj v Trstu sprejel skupino ameriških študentov, ki so na 
študijskem potovanju v Furlaniji - Julijski krajini. Ameriški študenti so gostje agencije SNIA iz Torviscose. 
Med srečanjem so gostom prikazali osnovne smernice regionalnega upravljanja, predvsem pa ekonomske

ib socialne probleme Furlanije • Julijske krajine

Večja koordinacija 
za izboljšanje zdravstvene 
prometne pomoči

Deželni odbornik za higieno in 
zdravje dr. Tripani, se je včeraj na 
sedežu deželnega odbora v Trstu 
srečal s predstavniki bolnišnic, za 
proučitev možnosti izboljšav zdrav
stvene prometne pomoči. Med sestan. 
kom so se izkristalizirali trenutni 
problemi in težave ter zahteve po 
takojšnjem izboljšanju te službe. Vsi 
sodelujoči so z zadovoljstvom spre
jeli predlog deželnega odbornika Tri- 
panija, da bo potrebna večja koordi
nacija vseh obstoječih struktur v de
želi. Sodelujoči so se tudi strinjali, 
da bi morala biti srečanja bolj po
gosta: na teh srečanjih bi ugotav
ljali uresničevanje sprejetih sklepov.

že danes znaša 85 ur na teden v 
slovenščini in 34 ur tedensko v ita
lijanščini, kar postavlja tržaški sedež 
Rai zdaleč pred ostale italijanske 
produkcijske centre, z izjemo Rima.

K štokovim ugotovitvam naj doda
mo še, da bi tovrstna «rimska» reši
tev oškodovala ne samo tržaški slo
venski radijski sedež, še bolj bi bila 
oškodovana vsa naša narodna skup
nost v Furlaniji - Julijski krajini, saj 
bi ne imela prav nobene pravice do 
odločanja o televizijskem mediju, ki 
ga novi zakon izrecno omenja kot 
pravico nacionalnih manjšin. V Ri
mu ne bi naši predstavniki, ki bodo 
določeni v deželno nadzorno komisijo, 
imeli nobene besede in to bi bilo 
v nasprotju ne samo s črko ampak 
zlasti z duhom zakona o radiotelevi
zijskih oddajah. Tak predlog je oči
ten dokaz, da bi izigrali naše pra
vice na področju radiotelevizijskih 
medijev, na katerem imamo pravico, 
da se uveljavimo kot subjekt.

Drevi na Gradu 
jazz koncert 
Silvija Donatija

Danes bo na Gradu sv. Justa ob 
21.15 nastopila kvalitetna jazz sku
pina glasbenika Silvija Donatija, se
stavljena iz odličnih instrumentali
stov: Edi Meola - flavta in sakso
fon, llario Bontempo - kontrabas, 
Pino Fontana - bobni in vodja sku
pine Silvio Donati - klavir. Silvio 
Donati (ki je zelo ploden avtor — 
doslej je napisal več kot sto skladb) 
je napisal in aranžiral celoten pro
gram. Vsako skladbo bodo pred iz
vedbo napovedali. Na sporedu bodo 
najbolj znane Donatijeve skladbe: 
«Vesoljska apoteoza», «Balada za 
Joe Hilla», «Potovanje v neskonč
nost» in druge. Poleg tega bodo ta 
večer prvikrat predstavili poslušal
cem novo skladbo «Blue Serenade». 
Avtor scene je slikar Dante Pisa 
ni. Informacije in prodaja vstopnic 
pri osrednji blagajni v Pasaži Frat
ti (tel. 36372); po 20. uri prodaja 
vstopnic na Gradu.

Izlet v Dalmacijo 
KMEČKA ZVEZA V TRSTU

priredi
ob svoji 25-letnici in v okviru 
30. obletnice osvoboditve

TRI IN POLDNEVNI IZLET 
V DALMACIJO

od 20. do 23. septembra.

Z avtobusi do Reke, z ladjo 
«Liburnija» na Korčulo, z avto
busi po jadranski magistrali v 
Split, Šibenik in Zadar ter po
vratek v Trst.

Vpisovanje na sedežu Kmečke 
zveze nepreklicno do 11. avgusta.

Vpišite se čimprej!

Šolske vesti
Ravnateljstvo državnega učiteljišča 

«A. M. Slomšek» in priključne vzgo
jiteljske šole sporoča, da se popravni 
izpiti začnejo 2. septembra s pis
meno nalogo iz slovenščine, in sicer 
po razporedu, ki je objavljen na o- 
glasni deski.

Gledališča

Idealno žensko 1975 
bodo izbrali 
v našem mestu

Od 1. do 4. septembra bo naše 
mesto prizorišče finalne prireditve, 
na kateri bodo izbrali idealno žen
sko 1975. Prireditve se bodo udele
žile predstavnice iz več kot 20 dr
žav, med katerimi bodo tudi zastop
nice Sovjetske zveze, Francije, Bel
gije, Velike Britanije, Madžarske, 
Češkoslovaške, Zah. Nemčije in Ita
lije. V času prireditev bodo pripra
vili v Trstu tudi sprevod avtomobi
lov iz začetka tega stoletja. Celot
no prireditev bo vodil znani itali
janski napovedovalec Corrado.
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IZGINIL JE DRAGOCEN ZABOJČEK

Nepričakovan razplet 
«tatvine» pri Sv. Jakobu
Zlato za 3 milijone lir je skrila sestra iz strahu pred tatovi

Tudi včeraj je policija bila mobi
lizirana zaradi «tatvine» v stanova
nju: med odsotnostjo gospodinje je 
izginila skrinjica, v kateri so bili 
razni zlati okraski v vrednost: 3 mi
lijone lir. Zadeva pa se je iztekla 
dokaj nenavadno in zelo ugodno, z 
odkritjem vsega «ukradenega» zlata.

Kmalu po 13. uri se je 40-letna 
Flora Lipiger vrnila z dela v zaseb
ni kliniki Sanatorio triestino v Ul. 
Rossetti. Ko je stopila v svoje sta
novanje v Ul. Ponzianino 11 je po
ložila obleko v omaro v spalnici in 
tedaj jo je spreletel srh: na dnu 
omare ni bilo več skrinjice, v ka
teri je hranila svoje dragocenosti. 
Hitro je pobrskala po omari, da ni 
morda skrinjica skrita pod kako o- 
bleko, vendar zaman, zato je takoj 
poklicala policijo.

Na kraj so prihiteli agenti leteče
ga oddelka in znanstvene policije, 
ki so ugotovili, da so se «tatovi» 
prikradli v stanovanje s ponarejeni
mi ali ukradenimi ključi, ker na 
vratih in na ključavnici ni bilo zna
kov vlamljanja. Očitno so tudi prav 
dobro poznali navade okradenke, 
saj niso prav ničesar razmetali, kar 
pomeni, da so točno vedeli, kje je 
skrita skrinjica. Poleg vsega niso 
niti odkrili pomembnih prstnih odti
sov.

Lipigerjeva se je že vdala usodi, 
ko jo je prišla obiskat sestra in se 
je pogovor seveda takoj zasukal o- 
krog tatvine. «Kakšna tatvina, pa 
menda ne misliš na skrinjico?» je 
napol v smehu vprašala sestra in ji 
razodela vso skrivnost: Med odsot
nostjo svoje sestre je stopila v sta
novanje — ima namreč dvojnik klju
čev — in nekoliko pospravila spal
nico. V omari je zagledala skrinji
co in pomislila, da bi jo tatovi prav 
gotovo takoj našli, ker je bila na 
preveč vidnem mestu. Zato je skri
njico skrila tako dobro, da je niso 
našli niti policisti.

Ponoči ujeli mlado 
avtomobilsko miš
Prejšnjo noč je mladi komisar 

letečega oddelka dr. Grappone ujel 
avtomobilsko miš, ki je že ukradla 
več avtomobilov. Pozno ponoči je 
opazil na Nabrežju sumljiv fiat 500 
in po radiu so mu s kvesture sporo
čili, da so avtomobil nekaj ur prej 
ukradli 46-letnemu Ninu Relliju iz 
Ul. Valdirivo 6, ki ga je parkiral 
pri hipodromu.

Za valonam je sedel 18-letni mizar 
Ruggero De Barba, ki je takoj pri

znal, da je avtomobil ukradel tako, 
da je prerezal platneno streho. Ob 
njem je sedela 26-letna Liliana Su- 
ber iz Milj ter prav tako stari An
tonio Santagata iz Caserte, ki pa 
sploh nista vedela, da je avtomobil 
ukraden. Zato so ju takoj izpustili, 
medtem ko so De Barbo aretirali 
zaradi tatvine in posesti dolgega re
zila, s katerim je razparal platneno 
streho avtomobila. Med zasliševa
njem je priznal, da je pred dnevi 
ukradel še en fiat 500, ki so ga 
medtem že našli, seveda brez ben
cina. Ni izključeno, da je mladi ta
tič zakrivil še druge podobne pod
vige.

Pri verižnem trčenju 
jo je izkupil sopotnik
Sinoči je prišlo na križišču med 

Ul. Deiristria in Ul. Baiamonti do 
verižnega trčenja. Pri tem je ve
rjetno botrovala nepazljivost Pietra 
Fesana iz Ul. Del Veltro 61, ki je 
s svojim fiatom 1500 trčil v avto- 
bianchi A 112 Maria Felluge iz Ul. 
Ghirlandaio 35. Ta avtomobil pa 
se je nato zaletel v zadnji del ci
troena, ki ga je vozil Dario Amo
roso iz Ul. Benedetto 4.

Pri trčenju so bili vsi trije avto
mobili precej poškodovani, izmed 
avtomobilistov pa se je najbolj po
škodoval Amorosov sopotnik, 39-letni 
obrtnik Romano Grieco iz Strada 
di Fiume 129. Grieca so z rešilcem 
takoj prepeljali na ortopedski od
delek tržaške bolnišnice, kjer se 
bo moral zaradi udarca v levo ra
mo in levo lopatico ter udarca po 
lobanji zdraviti dva tedna.

Praznik komunističnega 
tiska v Repniču

Jutri se prične v Repniču dvo
dnevni praznik komunističnega ti
ska, ki ga organizira sekcija Komu
nistične partije Italije «Just Pegan» 
iz zgoniške občine. Glavni del spo
reda se bo odvijal1 v nedeljo, ko bo 
zjutraj mladinski slikarski ex tem
pore, popoldanski spored pa obsega 
nadvse zanimiv koncert južnoameri
škega ansambla Los Santos, nastop 
pevskega zbora Rdeča zvezda iz Sa- 
leža in priložnostna govora Claudia 
Tonela in Jana Godniča.

Oba dneva bo za ples igral an
sambel Lojzeta Furlana.

Razna obvestila
Slovensko dobrodelno društvo obveš

ča, da bo odhod deklic v ponedeljek, 
4. avgusta. Te naj bodo na sedežu 
društva v Ul. Machiavelli ob 15.30.

Vodstvo Tržaškega partizanskega 
pevskega zbora obvešča pevce in čla
ne orkestra, da se morajo zbrati eno 
uro pred nastopom na prireditvenem 
prostoru v Lipici. Koncert se prične 
ob 20. uri po jugoslovanskem času. 
V primeru slabega vremena bo kon
cert v hotelu «Maestoso».

Odbor Prosvetnega društva Kraški 
dom z Repentabra sklicuje sestanek 
v občinski kopalnici v Repnu da
nes, 1. avgusta, ob 21. uri. Podan 
bo obračun letošnje razstave terana 
in pršuta. Vabljeni!

Včeraj-danes
Danes, PETEK, 1, avgusta 

PETER
Sonce vzide ob 4.48 in zatone ob 
19.35 — Dolžina dneva 14.47 — Lu
na vzide ob 23.40 in zatone ob 14.06.

Jutri, SOBOTA, 2. avgusta 
BOJAN

Vreme včeraj: najvišja dnevna tem
peratura 27,2, najnižja 19,9, ob 19. 
uri 22,6, stopinje, zračni tlak 1017,3 
rahlo pada, brezvetrje, vlaga 80 od
stotna, padavine tekom dneva 4 
mm, nebo 3/10 pooblačeno, morje sko
raj mimo, temperatura morja 22,2 
stopinje.

ROJSTVA IN SMRTI
DNE 31. julija se je v Trstu rodilo 

6 otrok, umrlo pa je 5 oseb.
UMRLI SO: 83-letna Anna Radanich 

vd. Gellini, 71-letni Ettore Sancin, 
44-letna Fiora Viola por. Modena, 
78-letni Cosimo Argentieri, 90-letni 
Antonio Gerghi.

DNEVNA SLUŽBA LEKARN 
(Od 13. do 16. ure)

A, Barbo. Trg Garibaldi 4; Godina. 
AllTgea, Ul. Ginnastica 6; Chiari- 
Grotti, Ul. Tor S. Piero 2.

NOČNA SLUŽBA LEKARN 
(Od 19.30 do 8.30)

All’Alabarda, Ul. dellTstria 7; de 
Leitenburg, Trg .S. Giovanni 5; Al S; 
Andrea, Trg Venezia 2.

LEKARNE V OKOLICI
Boljunec: tel. 228-124: Bazovica:

tel. 226-165: Opčine: tel. 211-001;
Prosek: tel. 225-141; Božje polje — 
Zgonik: tel. 225-596; Nabrežina: tel. 
200-121; Sesljan: tel. 209-197; Žavlje: 
tel. 213-137; Milje: tel. 271-124.

BANCA Dl CREDITO ,Dl TRI ESTE ‘ 
TR Ž AŠ K A KREDI TNA B A N K A

S. P. A.
TRST - ULICa’f. FILZt io - B1-AA6

URADNI TEČAJ BANKOVCEV
Ameriški dolar 669,50
Funt šterling 1450.—
Švicarski frank 246,—
Francoski frank 152,50
Nemška marka 257,25
Avstrijski šiling 36,65
Dinar: debeli 36,50

drobni 36,50

Šesti festival operete
v gledališču Rossetti
Jutri, 2. avgusta, in v nedeljo, 

3. avgusta, bodo ponovili italijansko 
opereto «Dežela zvončkov».

Prodaja vstopnic pri osrednji bla
gajni, Pasaža Pretti 2, tel. 36372.

* * *

GRAD SV. JUSTA — Danes. 1. 
avgusta, z začetkom ob 21.15, kon
cert ansambla «Silvio Donati jazz 
group» (Silvio Donati, Edi Meola, 
llario Bonivento in Pino Fontana) ; 
večer za ljubitelje kvalitetnega jazza. 
Prodaja vstopnic v osrednji prodajalni 
galerije Pretti (tel. 36372).

* * *
GRAD SV. JUSTA — Jutri, v 

soboto, 2. avgusta, z začetkom ob 
19. uri, glasbena predstava «Topo 
Gigio con voi», selekcija za mlade 
pevce za «Zecchino d’oro». Poleg «To. 
po Gigia» bodo nastopili «Mago Zurli», 
«Richetto», Cristina Misciani in ča
rovniki. Informacije in prodaja vstop
nic v osrednji prodajalni galerije 
Pretti (teh 36372).

MIRAMARSKI PARK - LUČI IN ZVO
KI Predstavi: ob 21.30 «Der Kaiser- 
traum von Miramare» (v nemščini); 
ob 22.45 «Cesarski sen v Miramaru 
(v italijanščini).

Ariston 21.30 «Corruzione al palazzo 
di giustizia». Barvni film. Igrata 
Franco Nero in Gabriele Ferzetti.

Grattacielo 16.30 «Il fantasma del 
palcoscenico». Barvni film, nagra
jen na Festivalu znanstveno-fantas- 
tičnih filmov v Avoriazu 1975. Pre
povedan mladini pod 18. letom.

Excelsior 16.00 «Vivere per vivere». 
Barvni film. Igrajo Yves Montand. 
Annie Girardot, Candice Bergen. 
Prepovedano mladini pod 14. letom.

Nazionale Zaprto zaradi počitnic.
Fenice Zaprto zaradi počitnic.
Eden 16.30 «La tentazione e il pec

cato». Barvni film. Prepovedano 
mladini pod 14. letom.

Ritz 17.00 «I lunghi giorni delle aqui
le». Barvni film. Igrajo Michael 
Caine, Curd Jurgens, Laurence O- 
livier in drugi.

Aurora 16.30 Začenja se revija fil
mov . . . kot Hitchcock . . .: «Ter
rore cieco». Barvni film, v kate
rem igra Mia Farrow. Prepovedano 
mladini pod 14. letom.

Capito! 16.30 «Mayeriing». Omar Sha- 
rif. Catherine Deneuve. Barvni film.

Cristallo 16.30 «A piedi nudi nel par
co». Barvni film. Igrata Robert 
Redford in Jane Fonda.

Impero Zaprto zaradi počitnic.
Filodrammatico 16.30 «Donna sposata 

cerca giovane superdotato». Barvni 
film. Prepovedano mladini pod 18. 
letom.

Moderno Zaprto zaradi počitnic.
Ideale 16.30 «Rapporto sul comporta

mento sessuale delle casalinghe». 
Barvni film. Prepovedano mladini 
pod 18. letom.

Vittorio Veneto Revija grozljivk: 17.00 
«Sedia a rotelle». Barvni film 
za vse.

Abbazia 16.30 «Lo spaventapasseri». 
Barvni film. Igrata Gene Hackman 
in Al Pacino.

Astra Zaprto zaradi počitnic.
Radio Zaprto zaradi počitnic.
Mignon Zaprto zaradi počitnic.

Izleti

MENJALNICA
vseh tujih valut

S P D T priredi v nedeljo, 10. avgu
sta, avtobusni izlet na Kriške goro 
(1587 m) in Tolskr vrh (1715 m); 
iz Tržiča 3 ure hoda. Za turiste ogled 
visokogorskega zdravilišča na Golni
ku. Vpisovanje do 6. avgusta v uradu 
ZSŠDI — Ul. Geppa 9, tel. 31-119.

športno društvo Polet vabi vse svo
je člane in prijatelje mladine na 
piknik, ki bo v nedeljo, 3. avgusta 
na Erzelju, in sicer na običajnem 
prostoru.

Upravni in nadzorni odbor Narodne in študij
ske knjižnice v Trstu sporočata žalostno vest, da je 
31. julija v goriški bolnišnici umrl časnikar v pokoju

IVO MARINČIČ
dolgoletni član upravnega odbora in blagajnik NŠK. 
Obenem izrekata pokojnikovi družini svoje najglob
lje sožalje.

Narodna in študijska knjižnica 

v Trstu

Trst, 1. avgusta 1975.

Dne 31. julija je preminil naš predragi

RIHO CORAZZA
Pogreb bo danes, 1. avgusta, ob 18. uri s Kontovela št. 116.

Žalujoči: žena Rozina, sin Uči, snaha Liliana, 
vnuka Marko in Laura ter drugo sorodstvo 

Kontovel, 1. avgusta 1975 
Pogrebno podjetje. Ul. Zonta 3



PRIMORSKI DNEVNIK GORIŠKI DNEVNIK
1. avgusta 1975

CAMPINGI IN ZASEBNE SOBE SO ZE VSI ZASEDENI

Sesljanska obala privablja 
italijanske in tuje turiste

Porast števila turistov iz vzhodnoevropskih držav

Sonce, morje in številne zanimi
vosti privabljajo tudi letos v naše 
kraje mnogo turistov. Ceste naše po
krajine so v tem času iz dneva v 
dan bolj natrpane z avtomobili iz 
skoraj vseh zahodnoevropskih oizav. 
Mnogi se ustavljajo, drugi se pomi
kajo naprej, na istrsko, na dalmatin
sko obalo. Za slednje pa je prehod, 
■n v mnogih primerih tudi postanek 
v naših krajih, skoraj obvezen

V naši pokrajini slovi po svoji 
vabljivosti obala, ki gre cd Sesljana 
do Devina. Tu se ustavi naj '••c tu
ristov, ki se lahko kopajo, lahko šo
torijo, si ogledajo znamenitost) ce.ot- 
rtga podret ,ia Ta predel je /s vr
sto let pomemben za turizem m '.ud: 
letos se - tem pogledu :n izne
veril.

Po še nepopolnih podatkih, ki nam 
jih je posredovala avtonomna leto- 
viščarska in turistična ustanova, kaže, 
da je prišlo tudi letos do porasta 
turistov na sesljanskem območju. V 
juniju se je ustavilo ob obali kar 
6 000 turistov več kot v istem obdob
ju lani, v juliju pa pričakujejo, da 
jih bo nad 0.000 več kot prejšnje le
to. V mesecu juniju so zabeležili v 
hotelih tega področja 7.1100 prenoči
tev, približno 6.400 prenočitev pa so 
zabeležili v zasebnih stanovanjih in 
v campingih.

Na žalost pa se večina turistov u- 
stavi v naših krajih le dan ali dva. 
Sesljan naj bi bil tako le prehodna 
točka, ki jo turisti obiščejo preden 
Prispejo do kraja letovanja, ki je 
v mnogih primerih ali v Istri ali v 
Dalmaciji. Zato se turisti v zadnjem 
obdobju ne ustavljajo več v hotelih 
v toliki meri, kot so se prej. Sedaj 
uporabljajo največ šotore, tako, da so 
skoro vsi prostori za postavitev šo
torov v campingih zasedeni. Drugi 
spet prespijo pri zasebnikih. Ne gle
de na to, je povpraševanje po pre
nočiščih še vedno zelo veliko in av
tonomna letoviščarska in turistična 
ustanova predvideva, da bodo turisti 
ze v prvih dneh avgusta zasedli še 
vsa razpoložljiva mesta v raznih 
hotelih.

Doslej je prišlo na sesljanski obali 
do občutnega poviška števila itali

janskih turistov in predvideva se, da 
bo ta porast še večji v prvih dveh 
tednih prihodnjega meseca. Znano 
je namreč, da izkoristijo Italijani 
svoj dopust prav v avgustu.

Izmed tujih turistov je še vedno 
največ Nemcev, sledijo pa jim Av
strijci, in Nizozemci. Velik je bil 
tudi porast števila turistov iz Fran
cije. V primerjavi s prejšnjimi leti 
je tudi neprimerno več turistov iz 
vzhodnoevropskih držav. Med temi

prednjačijo predvsem Madžari, Po
ljaki in čehoslovaki.

Avtonomna letoviščarska in turis
tična ustanova je tiskala tudi poseb
ne knjižice, ki bodo služile turistom 
pri ogledu znamenitosti in zanimivosti 
naše pokrajine. Te knjižice so na
pisane tudi v slovenščini in srbohrvaš
čini. Posebna brošurica, ki je prav 
tako napisana v slovenščini, pa o- 
pozarja na značilnosti in najbolj pri
vlačne kotičke sesljanske obale.
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OB 25-LETNICI USTANOVITVE IN 30. OBLETNICI OSVOBODITVE

S KMEČKO ZVEZO NA KORČULO 
IN PO DALMATINSKI OBALI

Izlet bo od 20. do 23. septembra - Vpiso
vanje se nepreklicno zaključi 11. avgusta

KER NI ŠE BIL DOSEŽEN SPORAZUM MED STRANKAMI

Prva seja pokrajinskega sveta 
brez izvolitve novega predsednika

Paizza (KPI) o zaščiti slovenske nacionalne skup
nosti - Cumpetta (PSI) o novem načinu upravljanja

V letu, ko proslavljamo 25-letni- 
co organizacije in 30. obletnico o- 
svoboditve prireja Kmečka zveza 
izlet na Korčulo in po dalmatinski 
obali s sledečim programom:

V soooto, 20. septembra, ob 15. 
uri odhod z avtobusi iz Trsta pro
ti Reki, kjer se bomo vkrcali na 
ladjo - trajekt ter odpluli proti Spli
tu. Po razmestitvi po kabinah bo na 
ladji večerja in prenočitev.

V nedeljo, 21. septembra, bomo 
drog poldne, po kratkih postankih 
v Splitu in na Hvaru, prispeli na 
Korčulo, kjer si bomo ogledali kme
tijske objekte ter zgodovinske za- 
mmivosti. Večerjali bomo v Domu 
kulture v mestecu Korčula.

V ponedeljek, 22. septembra, bo
mo v dopoldanskih urah nesli venec 
na spomenik padlim prekomorcem, 
nato se bomo po kosilu zopet vkr
cali in odpluli proti Orebiču do Tr
panja. odkoder bomo nadaljevali pot

/‘risfwrajtv so

DIJAŠKO MATICO

proti Splitu, kjer bo večerja in pre- 
ri.čitev, s postanki na Drveniku in 
Makarski.

V torefc, 23. septembra, si bomo 
do kosila lahko ogledali Split, na- 
o pa se bomo z avtobusi napotili 

proti Trstu in si med potjo ogleda
li š benik, Zadar in Crikvenico, kjer 
bo večerja. Nato povratek v Trst.

Zaradi organizacijskih terminov 
=e bo vpisovanje zaključilo 11. av
gusta. Do tega dne moramo nam
reč potrditi rezervacijo kabin na 
ladji.

Zato vljudno vabimo vse tiste, ki 
sc nameravajo udeležiti izleta, da 
se čimprej zglasijo v uradih Kmeč
ke zveze v Trstu, Ul. Cicerone 8/B 
pritličje.

Deiovni urnik vsak dan od 8. do 
14. ure, v četrtkih pa od 8. do 12. 
ure ter od 15. do 18. ure in v sobo
tah od 8. do 13. ure.

Tajništvo KZ

OSMICA
Miro

osmico.
Žigon, Zgonik 36, je odprl 
Toči črno in belo vino.
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VOZNI RED VLAKOV
TRST • BENETKE RIM - 
MILAN - TURIN - GENOVA

Odhodi
6.05 R Benetke - Bologna - Firence - 

Milan • Genova (*)
6.25 L Portogruaro (razen ob praz

nikih)
6.50 D Benetke S.L. - Rim in Mi

lan Turin (skozi Mestre) 
8.03 DD Benetke S.L.
9.30 R Benetke Rim <*1

10.28 DD Benetke S.L. - Rim - Nea
pelj Reggio C. Catania 
Palermo (pogradi 11. r. Trst 
- Reggio C. in Catania: po
gradi l. in II raz. Trst - 
Palermo in Trst - Catania) 

10.44 DD (Direct Orient) Benetke Mi
lan - Domodossola Pariz • 
Calais (spalni vagoni Atene 
Istanbul Pariz: pogradi H- 
raz. Sofija - Pariz (2) Beo
grad - Pariz in Atene ■ Milan) 

10.54 L Portogruaro . Benetke S.L.
13.30 DD Benetke - Milan ■ Turin (Me

dane Lyon P, od 21.6 do 
6.9.75)

13.40 L Portogruaro
15.40 DD Benetke S.L.
16.33 DD (Lombardie Express) - Be 

netke S.L. Milan Pariz 
17.20 L Portogruaro (razen ob so

botah in praznikih)
17.30 R Mestre (brez vmesnih' posta

jališč) Milan Genova (*)
18.04 L Portogruaro 
18.42 D Benetke S.L. - Bologna Ba 

ri (pogradi Trst Bari)
19.22 L Portogruaro 
20.02 DD (Simplon Express) - Benet

ke S.L. Rim Milan Do
modossola Pariz (pogradi 
I. in II. raz. Trst Pariz; 
spalni vagoni Benetke Pa
riz: pogradi II. raz. Beograd 
-Pariz in Benetke Pariz: 
pogradi Zagreb Pariz od
26.6. do 20.9.75)

22.25 DD Benetke S.L Milan Ge
nova Marseille (spalni va
goni Trst Turin in Trst 
Genova) Mestre Bologna 
-Rim (spalni vagoni Trst 
Rim)

P i i h odi
J/TO DD Benetke S.L.
b'32 L Cervinjan (razen ob praz-
? nikih)
»j L Portogruaro 
'•55 DD Marseille Gtfiova Turin - 

Milan Mestre (spalni vago
ni in pogradi Genova Trst 
in Turin Trst) - Rim Bo
logna Mestre (spalni vago- 

Q ni in pogradi Rim Trst)
,„•15 D Benetke S.L.
Bi-27 DD Ženeva ■ Zuerich Domodos

sola Milan P.G. Mestre 
(pogradi II. raz. Ženeva - 
Trst in Ženeva Beograd). 
Vožnje samo ob sobotah od
28.6. do 9.8.75.

"■56 DD (Simplon Express) Pariz - 
Domodossola - Milan Lambr. 
. Rim - Benetke S.L. (pogra
di 1. in n. raz. Pariz - Trst: 
pogradi H. raz. Pariz- Beo
grad in Pariz Zagreb od 
28.6. do 22.9.75) - Bari Bo
logna pogradi II, raz. in 
spalni vagoni Bari ■ Trst). 
(Rialto Milan Mestre 
(Mestre - Trst brez vmesnih 
postaj) (*)

12.30 DD Palermo - Catania - Reggio 
C. - Neapelj - Rim Tib. - 
Benetke S.L. pogradi II. r. 
Catania - Reggio C. . Trst; 
pogradi I. in II. r. Palermo
- Trst. spalni vagoni Cata
nia Trst)

13.54 DD Benetke S.L.
14.16 L červinjan (razen ob praz

nikih)
15,25 DD (Lombardie Express) Pariz - 

Milan Benetke S.L.
17.42 D Turin Benetke S.L. (Lyon P.

• Modane od 23.6. do 8.9.75) 
18.36 R Firence Bologna Benet

ke S.L. (*)
19.09 L Portogruaro 
20.05 DD (Dnect Orient) Calais • Pa

riz - Milan - Benetke S.L. 
(spalni vagoni Pariz . Atene
- Istanbul, pogradi H. raz. 
Milan - Atene in Pariz Beo
grad; pogradi II. raz., Pariz
- Sofija) (3)

21.03 R Milan (Mestre) - Rim Be
netke S.L. (*)

22.54 L Benetke S.L,
23.28 DD Turin - Milan Rim - Benet

ke S.L. (spalni vagoni) Rim 
Moskva (4)

(*) Samo prvi razred z obvez
nim prednaročilom 

(1) Ne vozi ob petkih
(2' Vozi samo ob ponedeljkih,

četrtkin. petkih in sobotah od 
2.6. do 25.9.75

(3) Vozi samo ob ponedeljkih,
četrtkih, sobotah in nedeljah 
od 5.6. do 27.9.75 

(4j Ne vozi ob sobotah

TRST VIDEM DUNAJ - 
SALZBURG . MUENCHEN - 
STUTTGARD
Odhodi

5.25 L Videm.
6.10 D Videm Trbiž
6,18 L Videm
7.05 D Videm

Salzburg Muenchen 
8.50 D Videm Trbiž Dhnaj - 

10.08 L Videm
12.25 D Videm Trbiž
13.02 L Videm
13.55 DD Videm Calalzo (1)
14.05 D Videm
14.22 L Videm
16.55 L Videm Trbiž
17.43 D Videm (razen ob praznikih)
17.55 L Videm (razen ub sobotah)
19.17 D Videm
20.15 L Videm
21.42 D (Italien Osterreich Express) 

Videm Trbiž Dunaj - Salz
burg Stuttgard 

22.40 L Videm

19.25 L Videm
19.38 DD Trbiž - Videm 
20.50 L Pordenon - Videm 
22.40 L Videm
23.38 D Muenchen - Salzburg - Dunaj

Trbiž - Videm
23.45 DD Calalzo - Videm (2)

05 R

(1) Samo ob praznikih od 28.6. 
do 13.9.75 (ne vozi dne 18.6.75)

Prihodi
Videm
Videm
Sa čile • Videm (razen ob 
praznikih) Ob sobotah vozi 
iz Vidma 
Videm
(Osterreich Italien Express) 
Stuttgard - Salzburg - Dunaj 
•Trbiž - Videm 
Trbiž Videm

0.50 L 
7.30 L 
7.45 D

8.45 L 
9.56 D

12.03 L
14.05 D 
15.02 L
17.05 D 
17.59 L

Videm
Videm
Videm
Videm

(2) Vozi samo ob praznikih od
29.6. do 14.9.75 (ne vozi dne
15.8.75)

TRST - OPČINE - LJUBUA. 
NA - BEOGRAD - BUDIM
PEŠTA - SOFIJA - ATENE • 
ISTANBUL - MOSKVA

Odhodi
0.52 D Opčine - Ljubljana - Zagreb 

-Budimpešta (spalni vagoni 
Rim - Moskva) (1)

7.28 L Opčine (2)
11.14 DD (Simplon Express) Opčine -

Ljubljana Zagreb - Beo
grad (vagoni II. raz. Ženeva 
. Beograd (3) ; pogradi II. 
raz. Pariz ■ Beograd in Pa
riz - Zagreb (od 28.6. do
22.9.75)

14.48 L Opčine Ljubljana (4)
19.35 D Opčine Ljubljana (4)
19.57 D Opčine Ljubljana - Zagreb

Beograd (pogradi II. raz. 
za Beograd) - vozi ob četrt
kih in sobotah 

20.25 L Opčine
21.09 D (Direct Orient) Opčine - Ljub

ljana - Skopje - Beograd - 
Atene - Istanbul - Sofija 
(spalni vagoni Pariz . Atene
- Istanbul: spalni vagoni in 
pogradi II. raz. Trst - Beo
grad; pogradi II. raz. Pariz
- Sofija samo ob ponedeljkih, 
četrtkih, sobotah in nedeljah 
od 5,6. do 27.9.57; pogradi 
II. ra. Milan ■ Atene in 
Pariz - Beograd

Prihodi
5.48 D Budimpešta Zagreb - Ljub

ljana - Opčine (spalni vagoni 
Moskva - Rim) (5)

7.10 L Opčine (2)
8.38 D Beograd - Zagreb - Ljubljana

- Opčine (pogradi H. raz. 
Beograd - Trst) - vozi ob 
ponedeljkih in sobotah (ne 
vozi dne 2.6.75)

9.50 D (Direct Orient) Sofija Istan
bul Atene Beograd - Sko
pje - Ljubljana Opčine 
(paini vagoni Atene Istan
bul - Pariz; pogradi II. raz. 
Beograd Pariz in Atene 
Milan; spalni vagoni in po
gradi II. raz. Beograd • Trst; 
pogradi 11. raz. Sofija - Pa
riz samo ob ponedeljkih, 
četrtkih, petkih in sobotah 
od 2.6. do 25.9.75)

10.10 D Ljubljana - Opčine (4)
14 35 L Ljubljana - Opčine (4)
19.44 DD (Simplon Express) Beograd

Zagreb - Ljubljana Opčine 
(pogradi II. raz Beograd - 
Pariz in Zagreb Pariz od
26.6. do 20.9.75)

21.30 L Opčine

Ko pišemo poročilo s sinočnje 
seje pokrajinskega sveta, se volitve 
predsednika še niso začele in so 
svetovalci — po opravljenih uvod
nih formalnostih — šele opredelili 
svoja stališča, kakšna naj bi bila 
oblika sodelovanja v novem odbo
ru. Toda tudi če bi pisali poročilo 
po sklenitvi seje in po volitvah 
predsednika, zaključki ne bi bili nič 
drugačni, kajti po matematični na
tančnosti ne obstaja nikakršna mož
nost — upoštevajoč stališča posa
meznih strank — da bi že na prvi 
seji izvolili predsednika. Ta mož
nost pa ne obstaja zaradi tega, ker 
ni bil dosežen med strankami ni
kakršen sporazum, po katerem bi 
bilo mogoče doseči absolutno število 
glasov glede enega kandidata, koli
kor jih je po zakonu potrebno za 
njegovo izvolitev.

Kljub temu pa je bila seja zani
miva, saj je bilo mogoče iz go
vorov tistih svetovalcev, ki so se 
zvrstili do 21.30, izvedeti za os
novne usmeritve njihovih strank. 
Seje so se — razumljivo — udele
žili tudi vodilni predstavniki vseh 
strank in številno občinstvo.

Sejo je odprl najstarejši sveto
valec Campagnone, ki je po ostavki 
svetovalca Deiusta umestil njego
vega naslednika Silvana Cumpet- 
to (PSI).

Najprej je stališče PSDI pojasnil 
svetovalec Tacchinardi. Predlagal je 
obnovitev leve sredine (15 svetovalcev 
na 24) sam pa je glede predsednika 
napovedal bele glasovnice.

Komunist Paizza (komunistična sku
pina je bila predlagatelj sklicanja 
sinočnje seje pokrajinskega sveta) ja 
v svojem govoru poudaril, da je 
potrebno pri določitvi pokrajinske po
litike in nosilcev te politike izhajati 
iz rezultatov volitev in upoštevati 
«Italijo, ki napreduje». Pokrajinska 
uprava mora svojo moč črpati v u- 
stavi. ki priznava samo diskriminacijo 
fašistov ter zahteva uveljavljanje 
ljudske volje. Med navajanjem vpra
šanj, s katerim se mora pokrajina 
soočati, je omenil tudi vprašanje Slo. 
vencev ter odnosov z Jugoslavijo. 
V imenu KPI in PSI je predlagal 
za izvolitev predsednika svetovalca 
KPI Silvana Poletta.

Socialist Sumpetta je v svojem go
voru rekel, da so volitve napravile 
konec levi sredini in da je potrebno 
pri sestavi novih večin upoštevati 
stranki PSI in KPI, ki sta po 15 ju
niju resnična protagonista v italijan
skem javnem življenju. Poudaril je 
nujnost, da se ne zanemari vloga 
pokrajinske uprave in da je treba 
to ustanovo upravljati na nov način. 
Ko poročamo, seja še traja.

Miren: od 6. do 20.30 (ob nede
ljah od 7. do 21. ure).

Devetaki: od 6. do 20. ure (ob ne
deljah od 6. do 21. ure).

Jamlje: od 6.15 do 21. ure (ob ne
deljah od 7. do 21. ure).

V podružnici Goriške hranilnice

Rop v Gradežu:
8 milijonov lir plena

Kriminalni val, ki se je v zadnjih 
tednih razširil po naši deželi, se stop
njuje. Včeraj opoldne sta neznanca 
vdrla v podružnico Goriške hranil
nice v Gradežu ter z orožjem v ro
ki prisilila, blagajnika, da jima je 
dal ves denar, ki ga je imel v bla
gajni. Po prvih ugotovitvah kaže, 
da sta neznanca odnesla približno 8 
milijonov lir.

či v Gradežu. Stekla sta takoj v po
družnico ter uradnikom zagrozila z 
orožjem, če bi se kdo premaknil. 
Nato sta prisilila blagajnika, da ji
ma je odprl blagajno ter iz nje vzel 
ves denar, približno 8 milijonov lir. 
Vedno z orožjem v roki sta urno 
sedla v avtomobil in se odpeljala. 
Uradniki so takoj sprožili alarm in 
obvestili postajo policije. Nemudo
ma so agenti izvedli cestne zapore, 
da bi izsledili roparja in avtomobil, 
ki so ga kasneje našli. Ugotovili so, 
da sta ga roparja ukradla v noči 
od srede na četrtek. Po vsej ver
jetnosti sta se zlikovca za beg po- 
služila drugega avtomobila.

Kot so nam povedali včeraj zve
čer niso še prišli na sled neznan
cema, ki sta lahko ostala kar v 
Gradežu, saj je turistični kraj v 
tem času primerno skrivališče. Pre
iskovalci pa ne izključujejo možnosti, 
da je rop opravila ista tolpa tatov, 
ki so v prejšnjih dneh kradli v Tr-
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Kljub večerni svežini je bilo ob ražnju precej vroče.

Vse sta opravila v nekaj minutah.
Okoli 12. ure sta se neznanca pripe- ! stu in kateri je prav v sredo zvečer 
Ijala pred podružnico z alfa romeo spodletela tatvina v uradu bolniš- 
1750, ki sta jo ukradla včeraj pono- niče «B. Garofolo» v Trstu.

Župan Andrej Jarc 
zaprisegel na prefekturi

Na goriški prefekturi je včeraj 
zaprisegel tretji slovenski župan na 
Goriškem, in sicer župan iz Dober
doba Andrej Jarc. Pred njim sta 
namreč že zaprisegla sovodenjski 
župan Jožef češčut ter župan iz 
Števerjana Stanislav Klanjšček.
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NA SPOREDU JE VEČ ZABAVNIH TEKMOVANJ

Ennio Tuni 
generalni vikar

(d
(2)

(41
(5)

Ne vozi ob nedeljah 
Ukinjen ob sobotah in praz
nikih
Vozi ob sobotah od 28.6. do 
9.8.75
Ukinjen ob nedeljah 
Ne vozi ob petkih

Nadškof Cocolin, apostolski admi
nistrator v Trstu, je imenoval svo
jega namestnika, generalnega vikar
ja v goriški nadškofiji. Imenuje se 
Ennio Tuni ter ga je nadškof Coco- 
lin izbral iz skupine kandidatov, ki 
so jih predlagali duhovniki.

Generalni vikar Ennio Tuni bo 
lahko opravljal domala vse posle, 
ki sodijo v pristojnost nadškofa, ne
mogoče pa mu je imenovati župni
ke, katerih nameščanje ostane v pri
stojnosti nadškofa. Generalni vikar 
Tuni je bil zadnja leta nadškofov 
najbližnji sodelavec, saj je bil zad- 
nj-: tri leta generalni tajnik nad
škofijskega prezbiterijskega sveta. 
Poučeval je v semenišču v Gorici 
in postal njegov rektor.

Urnik mejnih prehodov 
druge kategorije

.Objavljamo urnik mejnih prehodov 
druge kategorije za mesec avgust:

Mirnik: od 6. do 20. ure.
Jenkovo: od 6. do 21. ure (ob ne

deljah od 6. do 22. ure).
Plčšivo: od 6, do 21. ure (ob ne

deljah od 6. do 22. ure).
Vipolže: od 6. do 20.30 (ob nede

ljah od 6. do 21.30).
Števerjan: od 6. do 20.30 (ob ne

deljah od 7. do 21. ure).
Podsabotin: od 6.15 do 19.30 (ob 

nedeljah od 7. do 20. ure).
Solkan 1: od 6. do 21. ure.
Rafut: od 5.30 do 20. ure (ob ne

deljah od 5.30 do 21. ure).
Šempeter: od 6. do 21. ure (ob ne

deljah od 7. do 21. ure).

Nadaljuje se devetdnevna šagra 
športnega društva «Juventina»

V nedeljo bo tombola z bogatimi nagradami za dobitnike - Danes 
se ob Doberdobskem jezeru prične štiridnevni festival «Dela»

Na štandreškem prazniku ni zmanjkalo ne pijače ne piščancev

Ob štandreškem nogometnem igri
šču se z uspehom nadaljuje tradi
cionalno poletno praznovanje, ki 
ga vsako leto prireja športno dru
štvo «Juventina». Prireditelji so se 
letos odločili za pravo maratonsko 
sagro, saj bo na novi betonski plo
ščadi kar devet dni praznovanja. 
Vsekakor pravi rekord. Prostor za 
zabavo je tokrat zelo lepo priprav
ljen: na igrišče so postavili le stoj
nice in blagajno, medtem ko je 
prostor za ansamble kar ob plošči.

Iznajdljivi Štandrežci so tudi le
tos pripravili zanimiv spored z raz
nimi tekmovanji in šaljivimi točka
mi. Poleg tega vlada v. vasi veliko 
pričakovanje za nedeljsko tombolo, 
saj so prireditelji dali na razpolago 
privlačne nagrade: 10.00 lir (čet
verka), 30.000 lir (cinkvina). 40.000 
lir (druga tombola) ter 70 000 lir 
(prva tombola).

Poleg tega so na sporedu še 
druga tekmovanja, in sicer jutri 
bo tek v vrečah, v soboto tekmova
nje v valčku, v ponedeljek, ob 
zaključku devetdnevnega praznova
nja. pa bodo izvolili mis in mistra 
Juventine.

Danes se bo ob Doberdobskem 
jezeru pričelo drugo poletno prazno
vanje. Tokrat ga bodo pripravili 
prijatelji slovenskega komunistične
ga tiska «Delo», ki so za svoj praz
nik izbrali prelepo okolje ob je
zeru. Festival «Dela», ki bc trajal 
štiri dni, se bo pričel danes zve
čer ob 20.30 s tekmovanjem v bri 
školi. Jutrišnji dan praznovanja bo 
posvečen 30. obletnici osvoboditve.

Proslava se bo pričela ob 20. uri 
s priložnostnim govorom. V kultur
nem sporedu pa bodo nastopili god
ba na pihala, moški, ženski in me
šani pevski zbor iz Prvačine. Pev
ci se bodo pred nastopom poklonili 
spominu doberdobskih žrtev za svo
bodo ter bodo ob 19. uri položili 
venec pred vaškim spomenikom.

Praznovanje ob jezeru se bo na
daljevalo v nedeljo popoldne s tek
movanjem v vleki vrvi ter z razni
mi šaljivimi igrami. Festival Dela 
se bo zaključil v ponedeljek zvečer, 
ko bodo ponovili tekmovanje v 
briškoli.

Vse dni praznovanja bodo nasto
pili člani zabavnega ansambla «Po
mlad» iz Trsta. Pri stojnicah pa 
bodo prodajali partizanski golaž, 
meso na žaru, osvežilne pijače ter 
domača vina.

Delavci že nekaj dni popravljajo 
cesto z Bukovja na Križišče, ki je 
poškodovana zaradi zemeljskega 
plazu. Sredstva za popravilo je 
zagotovila deželna uprava. V teh 
dneh utrjujejo podlago s kamenjem. 
Seveda je promet na tem odseku 
omejen ter vozijo lahko samo o- 
sebna vozila, medtem ko je za av
tobus cesta preozka. Ko bodo po
pravili ta del ceste, bodo odšli 
še na cesto Bukovje-Valerišče, kjer 
sta pred časom nastala še dva ze
meljska usada.

Zemeljski plazovi so v Brdih 
precej pogost pojav. Nastajajo do
mala ob vsakem izrednem deževju 
ter povzročajo škodo na cestah, vo
dovodu in električnih vodih
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UMEŠČEN OBČINSKI ODBOR V KRMINU

Želja po večjem sodelovanju med 
Italijani, Slovenci in Furlani

Komunistični svetovalec Mavrič je govoril v sloven
ščini - Prihodnja seja občinskega sveta bo 13. avgusta

Umestitve novih levičarskih ob
činskih odborov se tudi v naši 
pokrajini vrstijo druga za drugo. 
Kot smo že obširno poročali, so 
pred dvema tednoma izvolili za 
krminskega župana socialista Žara. 
ki je dobil 12 glasov, in sicer gla
sove komunistov, socialistov in so
cialdemokrata (neodvisen). Ob iz
volitvi je krminski župan med dru 
gim poudaril potrebo po večjem 
sodelovanju med tam živečimi I- 
talijani, Slovenci in Furlani Pri 
tem je treba omeniti tudi govor v 
slovenščini, ki ga je imel komunistični

svetovalec Mavrič. To dvoje dej
stev nam jamči, da bo odslej ob
činski svet v Krminu posvečal ve
čjo pažnjo slovenski narodnostni 
skupnosti ter storil vse, kar je v 
njegovi moči, za njen razvoj.

Novoizvoljeni občinski odbor se 
je sestal na prvi seji v sredo zve
čer, da bi med njegovimi člani 
razdelili odborniška mesta. Za pod
župana je bil potrjen Mauri Rizieri 
(KPI), ki bo odslej vodil tudi re
sor za razvoj krminske občine, 
Luciano Gironcoli (KPI). bo odgo

varjal za šolstvo in kulturo, Antonio 
Cattarin (KPI) je prejel odborni- 
štvo za javna dela, medtem ko je 
odborništvo za zdravstvo , prejel 
neodvisen Giovanni Leonardi. Za 
nadomestna odbornika sta bila iz
voljena socialist Antonio Caruso 
(dobU je resor za šport in turizem) 
ter komunist Renzo Cociancig, ki 
je bil potrjen za odbornika za fi
nance in osebje.

Na seji občinskega odbora so 
sklenili, da bo prihodnja seja ob 
činskega sveta v sredo, 13. avgusta

Razna obvestila
Urada Slovenske kultumo-gospodar- 

ske zveze in Slovenskega planinskega 
društva. Gorica, Ul. Malta 2, bosta 
do konca avgusta poslovala samo v 
jutranjih urah, in sicer od 9. do 12. 
ure.

Občinska knjižnica v Doberdobu bo
zaradi poletnih počitnic zaprta do 21. 
avgusta.

Pokrajinski odbor Rdečega križa ob
vešča, da bo ambulanta v Ulici Co- 
delli 9, zaprta od 1. do 24. avgusta.

Pokrajinska uprava v Gorici je raz
pisala javni natečaj za mesto psiho
loga v pokrajinski psihiatrični bol
nišnici. Prošnje je treba vložiti do 
5. septembra letos. Podrobnejše in
formacije na personalnem oddelku 
pokrajine na Korzu Italia 55.

Kino
Gorica

VERDI 17.00—22.00 «Anima mia» O. 
Orlando in P. Tiffin, barvni film.

CORSO 17.00—22.00 «Amore mio non 
farmi male». L. Salce in V. Corte
se. Barvni film. Mladini pod 18. 
letom prepovedan.

MODERNISSIMO Zaprto do 31. julija 
zaradi poletnih počitnic.

CENTRALE 17.00—21.30 «Frontiera a 
nord-ovest», C. More in L. Backall. 
Barvni film.

VITTORIA 17.00—22.00 «Magia nuda». 
Barvni film. Mladini pod 18. le
tom prepovedan.

Tržič
EXCELSIOR 17.30—22.00 «Le farò da 

padre». Barvni film.
PRINCIPE 18.00—22.00 «La signora 

a 40 carati». Barvni film.

Nova Gorica
SOČA «Shamus». ameriški barvni 

film ob 18.30 in 20.30.
SVOBODA «Demoni», ameriški barvni 

film ob 18.30 in 20.30.
DESKLE «Ljubezen samo do polno

či», ameriški barvni film ob 20.00.

Včeraj-danes
Iz goriškega matičnega urada
ROJSTVA: Ana Medvešček. Paola 

Cossu.
SMRTI: 76-letna gospodinja Jean

ne Vidic vd. Hugues, 88-letna upo
kojenka Virginia Toros vd. Mure- 
nez, 52-letni upokojenec Odo Zor- 
zettig, 76-letna gospodinja Antonia 
Humar por. Brumat.

DEŽURNA LEKARNA V GORICI
Danes ves dan in ponoči je v Go

rici dežurna lekarna Alesarli, Ulica 
Carducci 38, tel. 2268.

DEŽURNA LEKARNA V TRŽIČU
Danes ves dan in ponoči je v Tr

žiču dežurna lekarna Sant’Antonio, 
Ulica Romana, tel. 40497.

Ob prerani smrti Iva Marinčiča, 
odgovornega urednika društvenega 
glasila «Naš Kras», izreka PD «Je
zero» iz Doberdoba potrti družini 
iskreno sožalje.

Združenje časnikarjev Furlanije - 
Julijske krajine se pridružuje žalo
vanju družine ob bridki izgubi kolega 
Iva Marinčiča.

Žalosti svojcev ob izgubi kolege 

IVA MARINČIČA
I se pndružuje Deželna novinarska 
' zbornica Furlanije Julijske krajine.

Naznanjamo žalostno vest, da je včeraj nenado
ma umrl naš dolgoletni delovni tovariš

IVO MARINČIČ
upokojeni časnikar Primorskega dnevnika, dolgo
letni odgovorni urednik Soče, predvojni protifa
šistični borec za svobodo primorskega ljudstva, 
obsojenec posebnega fašističnega sodišča ter aktiv- . 
ni družbeno-politični delavec za enakopravnost slo
venske narodnostne skupnosti v Italiji

Delovni kolektiv 
Primorskega dnevnika

Gorica, 31. julija 1975.

Goriška pokrajinska federacija Socialistične stranke Italije se 
klanja spominu včeraj preminulega vestnega protifašističnega 
borca

IVA MARINČIČA
večletnega odbornika pokrajinskega in mestnega odbora stranke, 
bivšega pokrajinskega svetovalca. Ženi, hčeri in sinu, iskreno 
sožalje vseh socialističnih tovarišev.

Gorica, 1. avgusta 1975.
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V umetniškem svetu je podobno kot v posolvnem. Vsi so med seb oj prijatelji, vendar pa bi najra
je drug drugega požrii. In vendar se od časa do časa najdejo tudi primeri, ki gornje pravilo deman
tirajo ali lahko tudi potrdijo, kot pravi stari rek. Na sliki vidimo Ivo Zanicchi in Franca Calabre- 
seja, kateremu je znana pevka pomagala ob izidu njegove najnovejše plošče z naslovom «Nora ljubezen»

NOVA KNJIGA GORIŠKEGA ZGODOVINARJA C. MEDEOTA

«Lettere da Gorizia a Zatičina» 
ki jih je Castelliz pisal Sedeju
V času Avstrije zvest avstrijski državljan v prijateljskih stikih z generali, 
ob prihodu Italije še bolj vnet «patriot» in iašizmu naklonjen vohljač

O knjigah Carla Medeotà, kra
jevnega zgodovinarja goriške de
žele, smo v našem dnevniku že 
obširno poročali. In sicer o na
slednjih njegovih delih: «Storie 
di preti isontini internati nel 
1915» (leta 1969), d cattolici del 
Friuli orientale nel primo do
poguerra» (bilo je to leta 1972) 
in še «Le Orsoline a Gorizia 
1672-1972» ter «Due friulani in
ternati» (lansko leto).

Pisali smo o Medeotovih zgo
dovinskih knjigah zato, kar ta 
pisec ni zavijal svojih protagoni
stov v tenčico uradne italijanske 
neživljenjshe retorike, pač pa 
jih je goriškim italijanskim bral
cem predstavil z idejami, ki so 
jih protagonisti imeli nekoč še 
pod pokojno Avstrijo. Nova Mede- 
otova knjiga na nam prinaša pi
sma, ki jih je med prvo vojno 
pisal msgr. Francesco Castelliz, 
direktor nadškofijskega semeni
šča v Gorici, nadškofu Frančišku 
Sedeju, ki je kot begunec nekaj 
časa živel v stiskem samostanu 
na Dolenjskem skupaj s profe
sorji in bogoslovci goričkega se-

.............................................................................................. ...................................................................................................................... .

0 TEM PISE LONDONSKI «THE TIMES»

Baskovska skupnost 
pod ostrim pritiskom 
Francove policije

Četrtima vse španske polidje je angažirana z Baski

V zadnjih časih. prihaja vprašanje Baskov, ki živijo na francoski in 
na'španski strani Pirenejev: pogosto na dnevni red. To pa zaradi te
rorja španskih oblasti in ustrezne reakcije Baskov, ki nikakor ne more
jo in nočejo pristati na življenje brez slehernih nacionalnih pravic. O 
razmerah, v katerih šo‘ se Baski znašli sedaj, ko so nekoliko pogumne
je dvignili glavo, piše londonski «The Times» naslednje:

Po splošnem mnenju ima Fran
cova vlada . v . štirih baskovskih 

‘pokrajinah sedaj okoli 16.000 poli
cajev v civilu in uniformi, kar je 
približno- ena četrtina 'vseh špan
skih rednih policijskih sil. Toliko 
policajev je v teh štirih pokrajinah 
zaradi tega, ker separatistično gi
banje ETA ogroža frankistični re
žim. Niti baskovs: pravniki, niti
diplomati v Bilbau ne morejo doje
ti; zakaj mora biti v Bilbau toli
ko policije, ko pa se hkrati priča
kuje, da bo «izredno stanje» v krat- 
skem ukinjeno..

Prav tako se ne more pojasniti, 
zakaj je v Bilbao nenadoma pri
šel posebni odred 900 mož, ki so 
izvfžbani za pobijanje upora. Od
red je pod poveljstvom mestne var
nostne policije. Ti ljudje, ki doslej 
še niso intervenirali na ulicah, so 
opremljeni s ščitniki za oči ame
riškega tipa, s plastičnimi maska
mi za obraz, s plinskimi maskami, 
z aparati za razprševanje solzilca, 
z. zaščitnimi čeladami, z majhnimi 
ščiti s samokresi in majhnimi stroj
nicami,, skratka kot vojaki ali poli
caji iz filmov fantastične znanosti.

Uradno ni bila objavljena nika
kršna podrobnost o tej enoti in o 
njenih nalogah. Krajevnemu tisku 
je bilo prepovedano, da poroča o 
takih stvareh. Ve pa se, da je bil 
odred razdeljen v tri dele in lo
cira v treh strateških predelih me
sta: v osrednj' gasilski postaji bli
zu ; Calìe Buenos Aires, na Plazi 
Canteri na vzhodu, torej v mest
ni četrti, ki je oddaljena eno mi
ljo od glavnega kolodvora v Bil
bau, ter v vojaških barakah v Cuar- 
tel de Garellano na zahodu, kar 
je blizu mestnega nogometnega i- 
grišča.
'Varnostna policija in Guardia Ci- 

vil sta bili v minulem mesecu hu
do aktivni v mestih in na podeže
lju. Jetniki, M so prišli iz zapo
ra, pravijo, da je zaprtih 121 o- 
seb brez sodbe, in seveda «iz poli
tičnih razlogov». Toliko je zaprtih 
samo v zaporu v Bassauri pri 
Bilbau.

Nadzorstvo Guardie Civil se je 
že dramatično povečalo. Vozila s 
posebno fotografsko opremo so ob
časno parkirana ob avtomobilski 
cesti Bilbao - San Sebastian. Šo
ferji pravijo, da so sredi noči vi
deli fleše in fotokamere. Ceste so 
pogosto blokirane tako v mestu kot 
na vaseh.

Neki zahodni konzularni uradnik 
je moral pred nekaj dnevi stati ob 
svojem vozilu z dvignjenimi roka
mi, ne da bi mogel policaja prepri
čati, naj mu dovoli, da spusti ro
ke le za toliko, da bi mu pokazal 
svoj diplomatski potni list. V zgod
njih jutranjih urah nekega dne pre
teklega tedna so me ustavili v mo
jem avtomobilu na planinskem pre
lazu pri vasi Ellorio. Vtem ko je 
en član Guardie Civil pregledoval 
moj potni list, mednarodno šofer
sko izkaznico in dokument o zava- 
rčvanju avtomobila, se je njegov 
kolega nagnil skozi okno avtomobi
la in mi držal puško le nekaj cen
timetrov od tilnika.

Baski neprestano govorijo o du
hovniku Eusticiju Erquicu, krajev
nemu župniku, ki bi bil skoraj pod
legel ranam, ki jih je zadobil pri 
daljših zasliševanjih na policiji. 
Španski časopisi so objavili slike, 
na katerih je videti del bolniške 
postelje, toda doslej so ga mogli o- 
biskati le škof in njegovi sorod
niki.

Širijo se mnoge obtožbe o muce-

vedovai, da so ga držali budnega 
in neprestano zasliševali tri dni 
in ves čas so ga pretepali. Bilo 
je to pred nedavnim na glavnem 
policijskem sedežu v Bilbau.

Razširjen je sum, da so tako ime
novani «vitezi Kristusa kralja», ki 
so vrgli nekaj bomb na meji med 
Španijo in Francijo, pravzaprav 
španski policaji, ki se hočejo s tem 
maščevati Baskom. To domnevo 
podkrepljuje dejstvo, da tako šte
vilni španski policiji doslej še ni 
uspelo ujeti niti enega člana te or
ganizacije. Edini človek pa, ki je 
vodil preiskavo o avtomobilu te or
ganizacije, ki so ga uporabili pri 
omenjeni obmejni akciji, je ugoto
vil, da je vozilo pripadalo držav
ni ustanovi. Sicer pa mi je odvet
nik tega človeka pretekli teden po
kazal dokument, ki ga je poslalo 
madridsko prometno ministrstvo in 
v katerem je rečeno, da je avtomo
bil z registrsko tablico «BI 7507 H» 
pripadal varnostni policiji.

Nihče, verjetno celo sama poli-, 
cija nima več prave podobe o šte
vilu vohljačev in prisluškovalcev, 
ki jih je med Baske poslalo ma
dridsko ministrstvo za notranje za
deve. Baskovski pravniki pravijo, 
da jih je že v samem Bilbau naj
manj pet tisoč. Mesto pa šteje pol 
milijona prebivalcev. Med temi vo
huni so pripadniki najrazličnejših 
pokiicev, začenši s poslovnimi ljud
mi in delavci pa vse do študentov 
in hotelskega osebja. N-ki tuji kon
zulat je nedavno svetoval diploma
tom, ki prihajajo v Bilbao, naj ne 
ložirajo v enem od največjih in 
najbolj znanih hotelov v tem me
stu, ker obstaja utemeljen sum, da 
je njegov vratar policijski agent.

Baskovsko separatistično gibanje 
ETA je brez dvoma zaskrbljeno za
radi vohunskega sistema, ki si ga 
je tu ustvarila policija. Jetniki, ki 
so jih nedavno prijeli in zasliše
vali, so se čudili nad goro informa
cij o njih, o njihovih premikih, o 
prijateljih in še o marsičem, kar 
je policija vedela. Ti ljudje tudi 
sumijo, pa čeprav nimajo nikakrš
nih dokazov, da obveščevalna služ
ba španske vojske pomaga varnost
ni policiji, posebno po tem, ko je 
Bilbao obiskal poveljnik šeste ar
made iz Burgosa, ki je varnostnim 
silam v severni Španiji obljubil 
podporo španske vojske.

R. F.

LETOŠNJE NAPOVEDI GOSTINCEV

V Jugoslaviji nov 
turistični «boom»?

V Dalmaciji več turistov kot lani in predlanskim 
Tuji turizem naj bi prinesel eno milijardo dolarjev

REKA, 31. — Jugoslovansko go
stinstvo je v lanskem letu, kljub 
recesiji, ohranilo visoko raven in 
praktično niso zabeležili niti v tu
jem turizmu večjega padca, kot 
so ga zabeležili v nekaterih dru
gih sredozemskih državah. Letos 
pa se obeta, da bo Jugoslavija do
živela nov rekord, da ne bo pre
kosila le lansko, pač pa tudi pred
lansko leto. Po nekaterih podatkih 
je letos vzdolž Dalmacije za 5 
do 6 odstotkov več tujih in kar 
za 10 odstotkov več domačih go
stov. Samo na področju Makar- 
ske riviere so te dni zabeležili 
nad 60.000 gostov. Vse zmogljivo
sti so tu zasedene. Toda nič slab
še ni niti vzdolž istrske obale, v 
Poreču in Rovinju, v Opatiji, pa 
tudi na področju Zadra ali še prej 
na področju Crikvenice in Raba, 
da ne govorimo o Dubrovniku.
* Ko je komentiral izredno velik 

promet tujih in domačih gostov 
vzdolž Dalmacije, je tajnik turi
stične zveze Hrvatske Ante Topič 
izrazil mnenje, da bi se mogel le
tos zabeležiti nov «turistični boom», 
kakršnega Jugoslavija doslej še 
ni zabeležila. Po najnovejših oce
nah turističnih strokovnjakov Hr
vatske bi mogel celotni promet do
mačih in tujih gostov letos biti 
za 15 odstotkov večji kot je bil 
lanu finančni strokovnjaki pa me
nijo, da bi mogel «devizni efekt» 
od tujega turizma letos prekora
čiti eno milijarde dolarjev.

Z otoka Krka poročajo, da bo 
letos za otočane «rekordna turi
stična letina». Trenutno' je na oto
ku nad 21.000 gostov io od tega je 
nad polovico tujih. To pa je za 
približno eno četrtino več kot la
ni, oziroma za 19 odst. več kot je 
bilo v rekordnem 1973. letu. Sicer 
pa je vzdolž Dalmacije trenutno 
okoli 250.000 gostov in se pričaku
je, da bo v času vrhunske sezo
ne, torej v avgustu vzdolž Dal
macije najmanj 270.000 turistov.

Iz vsega tega bi se moglo skle
pati, da je v Dalmaciji vse zase
deno. In vendar gostinci pravijo, 
da je še razpoložljivih mest, se
veda skoraj izključno v hotelih 
najvišje kategorije ter v zasebnem 
gostinstvu. Seveda bo tudi to v pri
hodnjih dneh zasedeno in bo s 
tem presežen rekord izpred dveh 
Tet, ko je bila vsa Dalmacija «raz
prodana», kot se je tedaj govorilo.

V teh dneh, ko se menjujejo gost
je, je na glavnih prometnih žilah 
zelo močan promet in čeprav so v 
gostinskih krogih in v krogih, ki 
jim je na skrbi reden promet, po
skrbeli za največji red, ne bo pre
več opozoriti ljudi, ki se odprav
ljajo na pot, da naj posvetijo var
nosti največjo skrb.
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Horoskop
OVEN (od 21.3. do 20.4.) Ugo

den dan za vse, katerih dejavnost 
se opira na stike z ljudmi. Sku
šajte si pridobiti zaupanje vpliv
nega prijatelja.

BIK (od 21.4. do 20.5.) Iz nev- 
šečne situacije se boste rešili s 
kompromisom. Odlična zamisel v 
zvezi s programom, ki ste ga 
sprejeli.

DVOJČKA (od 21.5. do 21.6.) 
Ne kažite nestrpnosti, pač pa s 
prizadevnostjo izpolnjujte svoje 
načrte. Stran z ljubosumnostjo.

RAK (od 22.6. do 22.7.) Pazite, 
da bi spričo svojega značaja ne 
sprejeli nekega samovoljnega u- 
krepa. Odpravljena bo napetost 
v družini.

LEV (od 23.7. do 22.8.) Končno 
boste dosegli uspeh, ki ste si ga 
že dolgo želeli. Neko potovanje 
vam bo dalo veliko zadoščenja.

DEVICA (od 23.8. do 22.9 ) V 
svojem poklicnem delu bodite pre
vidni in resni. Potrebna je večja

njih. Neki mladi Bask mi je pripo- [ iskrenost do onih, ki jih ljubite,

TEHTNICA (od 23.9. do 22.10.) 
Sreča je na vaši strani. Sprejeti 
boste morali določene ukrepe, da 
obvarujete svoje zasebno življenje.

ŠKORPIJON (od 23.10. do 21.11.) 
S svojo dinamično dejavnostjo si 
boste zagotovili uspeh. Dan je 
primeren za rešitev čustvenega 
spora.

STRELEC (od 22.11. do 20.12.) 
Skušajte obvladati svojo nestrp
nost, če se hočete ogniti napa
kam.. Ugodni pogoji, da se uve
ljavite.

KOZOROG (od 21.12. do 20.1.) 
Pri reševanju zapletenih vpra
šanj se oprite na izkušnje. Ne pri
čakujte razumevanja od onih, ki 
vas obkrožajo.

VODNAR (od 21.1. do 19.2.) 
Skušajte si pridobiti znanje, ki 
vam je potrebno za uspeh. Vaši 
čustveni odnosi niso v nevarnosti.

RIBI (od 20.2. do 20.3.) Previd
nost vam bo narekovala, da ne 
sprejmete nekega ukrepa. Neka 
vest vas bo navdala z optimizmom.

POROČA AGENCIJA «NOVOSTI»

Sovjetsko 
gospodarstvo 
v prvem 
polletju 75
MOSKVA, konec julija. — O- 

srednji statistični uradi so te dni 
objavili podatke v zvezi z razvo
jem sovjetskega gospodarstva in 
sicer prvenstveno o industrijski 
proizvodnji, ki se je v prvih še
stih mesecih letošnjega leta pove
čala za 7,7 odstotka, pa čeprav je 
načrt predvideval povečanje le za 
6,7 odstotka. Iz istih podatkov zve
mo, da se je produktivnost dela 
v prvih šestih mesecih leta po
večala za 5,9 odst. Iz tega lo
gično izhaja, da so vse industrij
ske panoge izvedle svoj šestmeseč
ni načrt, venda; so posamezne 
prekosile druge in so se posebno 
izkazale kovinska, kemijska in pe
trolejska industrija. Prav tako r i- 
so veliko zaostajale panoge, ki se 
ukvarjajo z elektroenergijo ter 
prehrambno industrijo, pa čeprav 
tu niso presegli 5-odstotnega po
večanja.

Seveda nam procenti lahko ve
liko ali pa tudi zelo malo pove
do, kajti procentno prikazovanje se 
mora opirati na vnaprej poznano 
prejšnje stanje. Zato bomo gornje 
podatke podkrepili z nekaterimi 
konkretnimi, torej absolutnimi po
datki, ki so za poprečnega bral
ca bolj razumljivi ali rekli bi 
bolj «čitljivi».

V prvih šestih mesecih so so
vjetske, hidro termo in A - centra
le dale skupno 513 milijard kilo
vatnih ur električne energije. Pe
trolejski vrelci so v istem času 
dali 240 milijonov ton «črnega zla
ta», ista industrija je dala nada
lje 141 milijard kubičnih metrov 
podzemeljskega plina, sovjetski ru
darji so v šestih mesecih nakopa
li 348 milijonov ton premoga, plav- 
žarji pa so v prvih šestih mese
cih proizvedli 51,1 milijona ton 
litega železa in 69,8 milijona ton 
jekla. Sovjetske kemijske tovarne 
so dale 44 milijonov ton umetnih 
gnojil itd. itd.

Če je res, da je Sovjetska zve
za v omenjenih panogah dosegla 
velike rezultate in tudi svetovne re
lativne in absolutne rekorde, je 
hkrati tudi res, da je na primer 
v avtomobilski industriji še precej 
v zaostanku v primerjavi z dru
gim razvitim svetom, saj je njena 
avtomobilska industrija v 6 mese
cih dala na trg le 973.000 vseh 
vrst avtomobilov, torej osebnih in 
industrijskih avtomobilov in tovor
njakov. Veliko bolje je v kmetij
ski mehanizaciji, ker je v šestih 
mesecih njena proizvodnja zna
šala 274.000 traktorjev, 111.000 dru
gih kmetijskih strojev ter 2500 spe
cializiranih strojev.

O dosežkih na kmetijskem pod
ročju nam sedanje poročilo kaj ma
lo pove, saj velja za prvih šest 
mesecev, ko letina tako rekoč še 
ne pride v poštev. Iz poročila zve
mo le to, da se je začela žetev 
belih žit in da so letos posejali 
razne žitarice na površini 217 mi
lijonov hektarov itd.

V Sovjetski zvezi so v prvih še
stih mesecih letos zgradili 660.000 
novih stanovanj, veliko novih šol, 
otroških vrtcev in drugih javnih 
objektov. Povečana kupna moč se 
je izrazila v povečanem obratu tr
govin, ki se je povečal za 7,3 od
stotka, v zunanjetrgovinskem o- 
bratu Sovjetske zveze pa se je 
vrednost izvoženega blaga poveča
la za 26 odstotkov in dosegla vred
nost 23,8 milijarde rubljev.

Za konec še en podatek: zadnje
ga junija letos je Sovjetska zve
za štela 254 milijonov 300 tisoč 
prebivalcev.

menišča v času prve svetovne 
vojne.

Nadškof Sedej je msgr France- 
scu Castellizu naročil, naj uprav
lja gorisko blagajno za pomoč 
družinam mobilizirancev v av
strijski vojski. Castelliz je bil 
skoraj pol stoletja katehet na 
goriškem italijanskem ženskem u- 
čiteljišču. Obvladal je vse tri 
tedaj veljavne lezike v deželi, 
in sicer italijanščino, slovenščino 
in v državnih uradih obvezno 
nemščino. Leta 1910 so tržaškega 
škofa Nagla poklicali za pomož
nega škofa na Dunaj in je bil 
zato kandidat za tržaškega škofa 
msgr. Castelliz. Slovenski tisk na 
Primorskem z «Edinostjo» na čelu 
je zagnal krik in vik proti temu 
imenovanju in se je verjetno 
prav zaradi nezadovoljnosti Slo
vencev msgr. Castelliz odpovedal 
kandidaturi za položaj tržaškega 
škofa.

Castelliz je M pod Avstrijo 
njen zvest pristaš, po letu 
1918 pa se je izkazal kot vnet 
pristaš nove italijanske stvarnosti. 
Še več, pod fašistično Italijo je 
šel preko vseh meja italijanskega 
nacionalističnega čustvovanja, saj 
je že 1925. leta sodeloval z dve
ma italijanskima, prelatoma v go
nji proti nadškofu Sedeju, da bi 
ga odstranili z njegovega položaja. 
Sestavili so celo spomenico v tem 
smislu, naslovljeno na Mussolinija. 
Govorilo se je, da je fašistična 
vlada spomenico posredovala Va
tikanu. Vsi ti trije goriški duhov
niki so bili kanonično kaznovani. 
Tržaški publicist Claudio Silvestri 
je v svojem spisu «1 primi attac
chi fascisti a mons. Fogar», ka
kor omenja Medeot v svoji pri
pombi, odlzril v arhivih goriške 
prefekture, da je leta 1923 msgr. 
Castelliz podrobno obveščal gori
čkega podprefekta Niccollotija o 
pogovorih več ali manj zaupnega 
značaja, ki jih je dr. Fogar imel 
z goričkimi bogoslovci.

V teh svojih pismih še v av
strijskih časih nadškofu Sedeju 
v Stični msgr. Castelliz ne za
nemarja protokolarne spoštljivo
sti že v naslovu in ga imenuje 
«Knezonadškofijska Milost». Ob 
10-letnici škofovanja Sedeja in si
cer v februarju 1916 pa je nad
škofu pisal pismo, kj je bilo že 
prava himna čezmernih hval. Ca
stelliz je med drugim pisal:

«Minilo je 10 let, odkar je Vaša 
Ekscelenca bila povzdignjena na 
tako visoko in odgovorno mesto 
v sfero Apostolov in zdai Vaša 
Ekscelenca koraka na čelu na
šega ljudstva kot oblak meglic in 
ognja s svetniškim vedenjem ne
utrudno in z norečo ljubeznijo... 
Ostal bom hvaležen Vaši Eksce
lenci do zadnjega diha in bom 
žaupal v božje Usmiljenje...»

Castelliz je imel zelo dobre 
odnose z avstrijskim komandan
tom generalom Ervinom Zeidle- 
rjem, ki je bil premeščen z boji
šča v Srbiji na soško fronto v 
Gorico. Skupaj sta reševala vpra
šanja semeniških zgradb in pre
nosa bogate semeniške knjižnice 
v varno zaledje. Castelliz je uži
val polno zaupanje avstrijskih 
vojaških oblasti, kar pričajo tudi 
njegova pisma nadškofu Sedeju.

Castelliz je prebil v Gorici 14 
mesecev neprestanega obstrelje
vanja mesta, iz katerega se je 
umaknil šele 6. avgusta 1916, ko 
je dva dni pred zavzetjem Go
rice odšel v notranjo Avstrijo V 
njegovih pismih je živo opisano, 
kako je Gorica trpela zaradi 
italijanskega bombardiranja in 
kako je to bombardiranje razru
šilo zgodovinske stavbe tei kako 
je goričko prebivalstvo doživljalo 
pekel, ko so granate in mine ru
šila goričko mesto v šesti soški 
ofenzivi, preden je mesto padlo 
v italijanske roke.

Iz njegovih višem Sedeju v 
Stično spoznamo njegov zamotan 
značaj. Bil je vzoren duhovnik 
s popolnim obvladanjem treh je
zikov. S prepričanjem avstrijske
ga rodoljuba je delal za habsbur
ške gospodarje. Ko pa je Gorica 
prišla pod Italijo, je kar preko
račil svojo državljansko vnemo 
za nove italijanske gospodarje in 
se vpregel v fašistični voz. ki je 
hotel povoziti in pomendrati vse, 
kar je bilo slovenskega in nefa- 
šističnega med Italijani in Furlani 
na Goriškem. Castelliz je spadal 
v tisto majhno skupinico italijan
skih duhovnikov, ki so rovarili 
proti cerkvenim poglavarjem, ka
kršna sta bila Sedej in Fogar, 
proti vsem pač. ki so bili neza
dovoljni s fašističnim režimom.

Medeot je s svojo novo knjigo 
«Lettere da Gorizia a Zatičina» o- 
svetlil, kako so goriški cerkveni 
krogi v dobi soških ofenziv mi
slili in kako se je drobila stara 
avstrijska Gorica.

A. R.

Antarktika 
naj starejša 
celina
Za ameriško celino pravimo, da 

je nova celina. Tega pa ne pra
vimo le zato, ker je Krištof Ko
lumb odkril Ameriko šele pred 500 
leti, pač pa so do pred nedavnim 
ameriško celino smatrali kot mla
do celino tudi geologi. Pozneje, 
ko so vsaj površno proučili An
tarktiko, so rekli, da je ta celina 
najmlajša celina. Sedaj pa priha
jajo znanstveniki do zaključka, da 
je dovčerajšnja celina v bistvu 
najstarejša. Do tega zaključka so 
prišli znanstveniki z instituta za 
geokemijo in fiziko mineralov na 
ukrajinski znanstveni akademiji. 
Dokazali so namreč, da je Antark
tika stara najmanj 4 milijarde let. 
Naša Zemlja je po njihovem sta
ra 5 milijard in pol let.

Strokovnjaki, ki se ukvarjajo z 
nastankom sveta, to se pravi ne 
le naše Zemlje in našega osonč
ja, pač pa vsega vesolja, trdijo, 
da je vesolje staro približno 16 
milijard let. Za našo Zemljo so 
skupaj z našim osončjem rekli, da 
je stara najmanj 6 milijard let.

Sovjetski strokovnjaki sedaj tr
dijo, da je Zemlja stara 5 milijard 
in pol let. Pri tolikšnih časovnih 
razdobjih kak milijon let zares 
nič ne šteje, zato bomo pristali na 
njihovo oceno, vendar pa se člo
vek logično vpraša, kako so do 
teh zaključkov prišli? Sovjetski 
znanstveniki so si pomagali z me
todo radioaktivnih izotopov ali z 
drugimi besedami povedano s ta
ko imenovano «atomsko uro», ki 
nam pove absolutno starost neke 
skale. Neki mineral, stena, skala 
je točno toliko in toliko star, kot 
pokaže atomska ura. Nekoč so si 
strokovnjaki pomagali s tem, da 
so ugotavljali tako imenovano re
lativno starost, to se pravi, da so 
sklepali, da je ta gora starejša 
od druge, ker je pač sestavljena 
iz tega ali onega kamna, ki je 
starejši ali mlajši v primerjavi s 
kamnom, iz katerega je sestavlje
na druga gora. Radioaktivni ele
menti razpadajo po strogem za
konu, in sicer tako da se z mate
matično točnostjo zreducira radio
aktivnost elementa na polovico, na
to na četrtino itd. v nedogled. Upo
rabljajoč prav to «uro» namreč to 
radioaktivno razpadanje so ukra
jinski znanstveniki izračunali, ko
liko je preostalo urana od njego
ve prvotne količine in koliko ga 
je prišlo v druge snovi in s tem so 
prišli do sklepa, koliko milijard 
let je minilo od nastanka do danes.

18.15

20.00
20.40

PETEK, 1. AVGUSTA 1975
ITALIJANSKA TELEVIZIJA 
PRVI KANAL
Program za najmlajše: Girometta, Beniamino in Babalù (lutke)

18.45 Program za mladino: Prigode v Rdečem morju
19.15 ŠPORTNI DNEVNIK 

Ital. kronike in Vremenska slika 
DNEVNIK 
Srečanja 1975:
ENO URO S FRANCOISE GIROUD
Francoise Giroud je francoska ministrica, kateri so poverili na
logo, da proučuje razmere ženske v Franciji Pravzaprav je 
Giscard D’Estaing ustanovil zanjo novo ministrstvo. Francoski 
predsednik je povsem naravno razumel, da mimo tako imeno
vane feministične bitke obstajajo tudi v sodobnem svetu števil
ni probiemi, ki se tičejo ženske in ki niso rešeni. Gre za pro
bleme, ki pravzaprav niso izključno ženski problemi, ker so žen
ski problemi hkrati tudi problemi družbe, ki pa jih je treba re
ševati s pomočjo žensk, z njihovim razumevanjem in tudi s 
pravilnim poznavanjem. Bo ministrici Francoise Giroud v tem 
kaj uspelo, kaj o tem misli itd., bomo videli nocoj

21.45 Klasična, lahka in pop glasba
22.45 DNEVNIK, Vremenska slika

DRUGI KANAL
20.30 DNEVNIK
21.00 MARIA TUDOR

Drama, ki jo je napisal Victor Hugo, za TV priredil Abel Gance, 
v italijanščino pa prevedel Alberto Toschi.
Nocoj bodo dali na spored prvi del drame.
Slovitega Hugojevega dela ni mogel nihče bolje oživiti kot Abel 
Gance, ki je eno najbolj znanih imen na tem področju. Lotil 
se je prvenstveno zgodovinskih filmov, začenši z Napoleonom, ki 
ga je posnel že 1926. leta, ko je za to priložnost uvedel tudi novo 
tehniko trojnega platna. Abel Gance se je lotil zgodbe angleške 
kraljice na način, kot ga je prikazal sam Victor Hugo in tako, 
da jo je očrnil v najbolj mračno sliko, kar bi je mogli dati «kr
voločni Mariji», kot jo je že tedaj označila množica 

22.35 Cesena: konjske dirke

JUGOSLOVANSKA TELEVIZIJA
19.00 Obzornik
19.10 Morda vas zanima: JANEZ BARLE
19.30 Risanka
19.45 Slovenski rock 75: LABIRINT

Danes bo ljubljanska televizija predstavila TV občinstvu kopr
ski ansambel «Labirint». Zanimivost tega ansambla je v tem, 
da ga sestavljajo inštrumentalisti in tudi trije ženski glasovi, 
ki pripomorejo k povsem drugačnemu «soundu». Ansambel vo
di Rado Testen

20.15 Risani filmi
20.30 TV DNEVNIK
20.50 Tedenski notranjepolitični komentar
20.55 Oddaja za stike z občinstvom
21.00 KRAVA IN UJETNIK, celovečerni film

Film je režiral Henri Verneuill, v glavni vlogi pa igra sloviti 
francoski umetnik Fernandel.
Tokrat se Fernandel predstavi v filmu kot francoski vojak, ki 
s skupino rojakov skuša pobegniti iz nemškega ujetništva. Da 
bi ga Nemci ne ujeli, si izmisli dokaj preprosto zvjačo. Kmet. 
pri katerem je kot ujetnik delal, mu da kravo in Fernandel jo 
žene čez vso Nemčijo, da bi prišel do svojega doma. Seveda se 
vmes pripeti veliko manjših dogodkov

22.55 DNEVNIK

KOPRSKA BARVNA TELEVIZIJA
Otroški kotiček, risanke 

21.16 DNEVNIK 
21.30 NOŽ V VODI

Celovečerni film, ki ga je režiral Roman Polanski in ki igrata 
v njem glavni vlogi Leona Niemczyka in Jolante Umek 
Glasbeni ansambel NOVI UPI

20.55

23.00

TRST A Poročila; 7.10 Jutranja glasba:
7.15, 8.15, 13.15, 14.15, 20.15 8'30 J|J1tr1a,nj<; P0Pevke: ^ Vi in

Poročila; 7.05 Jutranja glasba; jaz; 11.10 Izbran spored; 12.10
1135 Onoldne 7 vami- 13 30 Tla’ četrti program; 13.20 Strnjena ko
Srpo'SSh^tTftSL^ mtja; »f ****** nad?ljr
mladino; 18.15 Umetnost in pri- vank,aR:m15cC0. Progrf7mn„z* mJadl- 
reditve; 18.30 Simf. glasba; 19.10 no; 16-00 Son&ica; 17 05 Komorna 
Na nočitniee- 19 9.0 JH77^1,» ln °Perna glasba; 19.20 Nove Ital.Na počitnice; 19.20 Jazzovska 
glasba; 20.00 Šport; 20.35 Gospo- popevke; 20.20 Milanski koncert;
darstvo in delo- 20 50 Vokalno 22-00 Los Rios in niegov orkester; 
instrumentalni 'koncert; V 21 20 22-20 Ponovno na sporedu z Mino
Filmska glasba; 22.00 V plesnem 
koraku.

KOPER
7.30. 8.30, 12.30, 14.30, 17 30,

7.00,
SLOVENIJA

8.00. 10.00, 14.00, 18.00,
20.00 Poročila: 7.50 Rekreacija: 
9.10 Glasbena matineja; 10.05 Po-

18.30,'21.30 Poročila; 7.15 Glasba čitniško popotovanje: Runa O-
za dobro jutro; 8.40 Jutranja gla- lofsson: Ime mi je Gojko; 10.20 
sba; 9.00' Folk glasba; 9.15 Po- Godala v ritmu: 10.30 Jug narod- 
pevke; 9.30 Prisluhnimo jim; na glasba; 11.15 Po Talijinih po- 
10.00 Z nami je...; 11.30 Melodije; tehi 12-20 z nami dorria in na 
11.45 Z nami je...; 12.00 Glasba po Poti: 13-30 Kmetijski nasveti; 13.40 
željah; 14.00' Kulturni pregled; Popevke brez besed; 14.30 Pripo 
14.05 V diskoteki; 15.45 Ansambel r0ČaJ° vam...; 15.10 Mladinski
La Vera Romagna; 16.50 in 17.30 zbor Vesna - Zagorje; 16.30 Na- 
Poskočne; 17.45 Tops pops; 18.15 Potkl za turiste; 16.35 Glasbeni 
Kulturna panorama; 19 00 Or- intermezzo; 16.45 «Vrtiljak»; 17.50 
k estraine melodije; 19.30 Naši človek in zdravje; 18.20 Poletni 
pevski zbori; 20 00 Prenos RL; divertimento: 19.05 Ogledalo na- 
20.30 Pisana glasba; 21.00 Glasba šega časa; 19.15 Zvočni signali; 
in zvok; 21.45 Lahka glasba; 22.00 20-4() Ansambel Borisa Franka: 
Literarna oddaja; 22.10 Orkester; 20-50 Lahko noč, otroci!; 21.00
22.30 Simf. koncert.

NACIONALNI PROGRAM
Stop-pops 20; 22.15 Oddaja o mo
rju in pomorščakih; 23.20 Zvoki 
iz logov domačih; 00.05 Literarni

7.00. 8.00, 13.00, 15.00, 19.00 nokturno; 00.15 New jazz trio.

lllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllllimillllllHIIIIIIIIIlllllllllllllllllllllllllllllllllllllIllIllllltilllllllllllllllllllllllllllillllMIIIIIIIIIIIIIIIIlUllllllUllllIlIllliilliiiiiiiiliiiiiiiiiiiiiiHiiiillllllliliiiiillliiiiiiiiiiiiiiillliliB

BRATA' piše Ciril Calè

TZ. HIŠE 3E STOPILA VU^A* 
DINOVA ŽENA Z. MLAJŠIM 
SUMOM STANKOM V ROKAH

SIA VRHU HR.IBA OE STA\_ 
■PETER...,_________________
KA3 BODO STORILI?-TA = 
KO MAJHNIH DEČKOV

KOT J E BRAT
>\NE RABI30/L
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SPORT SPORI SPORI
RAZISKOVANJE SLABOSTI NASE ODBOJKE

S. Ušaj (Sokol): «Najslabše je, 
ce se v ekipi ustvari divizem»

Pravico nastopa v prvi ekipi si je treba priboriti s trudom in žrtvami

PRED PRVENSTVOM A - LIGE

Kakor smo videli so se mnogi tre
nerji pritožili, da niso imeli na raz
polago dovolj igralk. In zato smo 
Pogledali, kako je z zaledjem ekip 
na teoretičnem območju delovanja 
posameznih društev. Pečarjeva sma- 
• a’- ^nSa nima zaledja. Temu se 
čudimo, saj se območje razteza od 
Bazovice do Opčin. Razdalja je si
cer velika in zveze neprimerne, a 
vendar so tu pred nedavnim delo
vale kar štiri ekipe.

Pri Sokolu so se zavedali važno
sti številčnosti ekipe zaradi tega so 
letos zbrali 15 mladink in jih po
slali na skupni trening v Rovinj. 
Usaj upa, da bodo v prihodnji se
zoni to vrsto še okrepili in resno 
zaposlili. Za prvo ekipo pa nimajo 
se Perspektivnih menjav.

Vodopivčega smatra, da ima Kon- 
tovel svoje zaledje. Prva ekipa šte
le danes deset igralk, v drugi je 
Pa 15 mladih in obetajočih deklet. 
Prav lep uspeh na tako skromnem 
področju.

Vitez ugotavlja da ima danes Bor 
v svojih vrstah od 50 do 60 igralk. 
1° je porok za nadaljnje delo. Pe
terlin misli, da ima Breg, vsaj v tem

OBVKST1LA
ZSŠDI obvešča, da bo odhod ko

šarkarjev na tečaj v Sečo danes. 
Avtobus bo odpeljal iz Gorice (na 
Travniku) ob 8. uri, nato pa bo 
Pobral druge udeležence tečaja na 
Proseku, Opčinah in končno v 
Trstu.

Vsem priporočamo točnost, do
kumente in opremo.* • «

športno društvo Polet vabi vse 
svoje člane in prijatelje mladine 
na Piknik, ki bo v nedeljo, 3. av- 
Susia na Erzelju, in sicer na o- 
“ičajnem prostoru.

Pogledu, idealne pogoje za delo, 
•riogoče najboljše. Zaledje je vseka
kor veliko, z dobro organizacijo pa 
Dl vse ga lahko še neprimerno po
večalo. Poleg prve šesterke je na
topila v nižjih ligah druga ekipa 
to vrsta mladih deklet se spoprije- 
toa z osnovami igre.

V naših društvih je na splošno 
velik osip igralk in tako ekipe o- 
stanejo skupaj le nekaj sezon. Te
ga pojava pred let' nismo poznali 
saj je bila prva standardna šester- 
ka Bora praktično neločljiva. Danes 
so pogoji drugačni in zaradi tega se 
mnogokrat srečajo starejše in mlaj
še igralke. Tudi ta trenutek lahko 
Povzroča določeno krizo v ekipi sami.

Pečarjeva in Vodopivčeva sta u- 
gotovili, da v pretekli sezoni se ni
sta srečali s to problematiko saj so 
■gralke v glavnem mlade (Kontovel) 
odnosno ni med njimi velike sta
rostne razlike (Sloga).

Ušaj je pa nazorno in jasno na
kazal bistvo problema: «Kontakt je 
lahko koristen, je pa lahko tudi u- 
soden. Obem stranem je treba raz
ložiti, da gre za boljše kolektivne 
uspehe. Igralke se ne smejo le to
lerirati, ampak se morajo razume- 
, : Najslabše je, če se ustvari v e- 
kiPi divizem.»

S temi problemi se je moral u- 
,.f . ti tudi Vitez, ki pravi: «V niž- 
ln igah £re vse kot po naroči
lih V. prvi ekip' pa nisem uspel

tvariti tistega ambienta izven i- 
trpKCa’ k* “ po mojem mnenju po- 

yzr°k ni v podcenjevanju 
arrT i *§ra'k ali v čem drugem, 
sroS ■ v značaju nekaterih igralk 
čat-i 6 Scocracije. Tu nočem zvra- 
rnk knvde na jih če je š’i kaj na- 
tivr, ’ a dol00 je ta odnos nega- 

0 vplival tudi na ostale.» 
to , er“n je že delno odgovoril na 

,Prasanje. le dodal je, da pred- 
ših • a vPrašanje koordinacije mlaj- 
Dr 'i1 starejših igralk pri Bregu že 
st 1 Problem, na katerega pa vod- 
lo n 'P® ni pravočasno pomisli- 
doriai bno sem «menja» — je še 
kg 1 «da je treba mlajše igral- 
ti vprevicino in zelo počasi spušča- 
naravprvo šesterko, nikakor pa ne 
šeste k° Pravico do nastopa v prvi 
borit’ ' S’ mora vsak igralec ri- 
ustva -S trudom in žrtvami. S tem 
nizpmirn° v iastnih vrstah ago- 
lerai ’ zaSrizenost, avtodisciplino. 

ec sam pa v teh pogojih teh

nično in fizično napreduje, raste 
pa tudi njegova samozavest in psi
hološka zrelost.»

Dobil sem razne odgovore na na
stavljena vprašanja. Nekateri tre
nerji so se omejili na strogo do
mače prilike, drugi so pa podali šir
šo analizo. Smatram pa, da so bili 
odgovori vsekakor izčrpni in da so 
nam dokaj jasno orisali, kaj se je 
dogajalo v odbojki v pretekli se
zoni. Sedaj so poklicani na odgovor
nost odborniki in vodje društev. Tre
ner ne zmore vsega in tudi igral
ci ne: potrebna jim je aktivna po
moč vseh članov odbora, ki mora
jo zgladiti morebitna nesoglasja, u- 
rediti notranje odnose in seveda 
skrbeti, da bodo imeli trenerji na 
razpolago dovolj ljudi.

Smo zmožni napraviti kaj takega 
ali bi morali vs' skupaj napraviti 
skromni «mea culpa»?

(Nadaljevanje sledi)
ODO KALAN

Slabo v Sacileju
Na tekmovanju v Sacileju, ki je 

bilo v sredo pozno zvečer so Bo
rovi atleti dosegli le skromne dosežke.

Sonja Antoni, ki je tekla na 400 
m je dosegla enega svojih slabših 
časov 63”8. čeprav je nastopila še 
vedno nekoliko poškodovana se je 
upale, da bo čas občutno boljši.
■ Adrijan Lasič je 100 m pretekel 
v 12”6, Peter Zupan pa je kroglo 
sunil 9,20 m daleč.

Najboljši tehnični rezultat prire
ditve je dosegel skakalec v višino 
Nonino. Letvico je premagal na viši
ni 2.12 m. Nonino je Videmčan. tre
nutno pa nastopa za vojaško športno 
ekipo.

PLAVANJE
KRANJ, 31. — Med prvim dnevom 

jugoslovanskega plavalnega prven
stva je Nenad Miloš postavil nov 
državni rekord na 200 m mešano s 
časom 2’18”10.

KOLESARSTVO

Težka izbira
, MILAN, 31. — Italijanska kolesar
ska zveza je za petdnevno etapno 
dirko po pokrajinah Brescie in Ber
gama prijavila kar 63 amaterskih 
kolesarjev, ki pridejo v poštev za 
sestavo reprezentarièè za svetovno 
prvenstvo. Dirka bo trajala od 5. 
do 10. avgusta in se bo imenovala 
«Trofeja Dulitax». - 

Med kolesarji, katere je prijavila 
neposredno zveza, so med drugimi 
Vittorio Algeri, Ruggero Gialdini 
(zmagovalec amaterskega «gira»), 
Gabriele Mirri, Cesare Sartini (ita
lijanski prvak), Angelo Tosoni (zma
govalec lanskega preglednega tekmo
vanja za SP) in drugi, ki so lani

sodelovali na SP v Montrealu. Pri
javljeni so bili tudi kandidati za e- 
kipo, ki bo sodelovala v skupinski 
vožnji na kronometer na razdalji 
100 kilometrov.

Poleg 63 kolesarjev amaterjev bo 
nastopilo se 40 dirkačev slabše ka
kovosti.

TENIS

Šesterica igralcev Juventusa 
predčasno začela s treningom
Državnim prvakom so letos za teden dni podaljšali dopust

TURIN, 31. —- Teden dni pred u- 
radnim zborom državnih prvakov 
Juventusa za začetek skupnih pri
prav za prihodnje nogometno prven
stvo A lige, so se v Turinu zbrali 
nekateri igralci Juventusa, ki niso 
imeli več potrebe po počitnicah ali 
so med lansko sezono zaradi po
škodb manj nastopali in imajo se
daj potrebo, da pred začetkom skup
nega dela dosežejo normalno kon
dicijsko pripravljenost.

Gre za šesterico nogometašev med 
katerimi sta tudi nova nakupa Go
ri in Tardelli. Od starejših igralcev 
so s treningom začeli tudi Spinosi 
in Cappello ter mlada Marchetti in 
Rossi.

Posebno važnost ima predčasni 
trening za Cappella, ki si je med 
prijateljsko tekmo s Sovjetsko zve
zo poškodoval koleno in je komaj 
pred dvema tednoma snel mavec.

Zaradi nedavne turneje po Brazi
liji so igralcem Juventusa letos ne
koliko podaljšali dopust. Zbrali se

BARCELONA, 31. — Italijan O- 
cleppo je nepričakovano izgubil pr
vo srečanje dvoboja Italija — Špa
nija, veljavnega za polfinale po
kala «De Galea». Italijanskega pred
stavnika je s 4:6, 7:5 in 8:6 pre
magal Jimenez. V drugem polfi
nalnem srečanju je Čehoslovak To
mas Šmid po pričakovanju prema
gal Argentinca Caviglio s 14:12 in 
6:1. Nenavadno visok rezultat prve
ga seta jasno dokazuje, da je ar
gentinski predstavnik dal vse iz se
be in nato v, drugem nizu brezkom
promisno klonil.
iiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiuiiiiiniiiiiuuiiiiiiiiiiiiuiiHiiuuiiiiiiiiiiiiiiiiiiiimiiuiiiiiiiiiiiiuiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiHiiiiiiimirriiiiiiiiiiiiiiiiiiiiu

bodo v kraju Villar Perosa 7. avgu
sta in vsi f začeli s treningom.

* * *

BELLUNO, 31. — Izredni občni
zbor članov nogometnega kluba Bel
luno, ki je doslej nastopal v C ligi, 
je sklenil, da se klub razpusti. Iz
guba v blagajni znaša sedaj okoli 
400 milijonov. Če v teku 24 ur ne 
bodo nastale spremembe bo ekipa
v prihodnji sezoni lahko nastopala 
le v tretji amaterski ligi, vsi seda
nji igralci pa bodo dobili izpisnico. 

* * *
VARŠAVA, 31. — Poljski nogo

metni organi so se malo omehčali
proti državnemu reprezentantu Gor- 
gonu katerega so prej diskvalifici
rali za 6 mesecev. Gorgon bo lahko 
igral za državno vrsto proti Nizo
zemski in Italiji.* * *

KUALA LUMPUR, 31. - Na no
gometnem turnirju je Malezija pre
magala Južno Korejo z rezultatom 
3:1, Indonezija pa Bangladeš s 4:0.

AVTOMOBILIZEM Na dirki formule 1 v Niirburgringu

Boj med Laudo in Fittipaldijem 
za točke svetovnega prvenstva

Izredno zahtevna proga - Hesketh pripravil nov avtomobil

Nedeljska avtomobilska dirka for
mule 1 za VN Zahodne Nemčije v 
Niirburgringu bo prav gotovo ena 
izmed najbolj zanimivih in priča
kovanih dirk te vrste v letošnji se
zoni. Niirburgring bo odgovoril na 
prenekatera vprašanja, ki so se 
nepričakovano pojavila po dirki v 
Silverstoneu, lahko pa bo pomenil 
pravi preokret v boju na naslov 
svetovnega prvaka formule 1.

Dirkališče v Niirburgringu je zna
no zaradi izredno težavne proge, ki 
se 22 km vije ob vznožju grička. 
Proga je zelo valovita in ima mno
go ovinkov. Vožnja po takem dirka
lišču, kjer je praktično le eno me
sto primemo za prehitevanja, je 
zato izredno težavna, saj psihično 
povsem izmuči voznika, je pa tudi 
zelo trda preskušnja za amortizerje 
vozila in za motor vsakega dirkal
nega stroja.

Prav zaradi teh značilnosti spada 
dirka za VN Zahodne Nemčije med 
najbolj zanimive dirke formule 1.

Nedeljska preskušnja pa bo lah
ko razjasnila položaj na lestvici za 
svetovno prvenstvo. Pred dirko v 
Silverstoneu je namreč Niki Lauda 
prepričljivo vodil, na VN Anglije 
pa je povsem odpovedal (tudi zaradi 
napake mehanikov). Svetovni prvak 
Emerson Fittipaldi je to izkoristil

in se prebil sam na drugo mesto 
lestvice: od avstrijskega voznika 
ga loči sedaj le 14 točk.

Znano je, da Fittipaldi dirka naj
bolje prav v zadnjem delu prven
stva. Kljub temu mislimo, da je 
nedeljska proga bolj naklonjena 
Laudi kot Brazilcu. Čeprav ima sve
tovni prvak na Niirburgringu več 
izkušenj, je za dobro uvrstitev na 
tej dirki nujna predvsem dobra 
štartna pozicija, to pa zato, ker je 
na celi progi le ene mesto primerno 
za prehitevanje. Lauda je skoraj 
na vseh poskusnih vožnjah dirk 
formule 1 med najhitrejšimi in prav 
to mu dajè nemajhno prednost, 
ki bo lahko odločilna tudi v nede
ljo. Ne smemo pozabiti, da je imel 
avstrijski pilot tudi na lanskih po
skusnih vožnjah v Niirburgringu 
najboljši čas, med neuradnimi tre
ningi pa je kot prvi prevozil progo 
v času izpod 7 minut. V prid 
Laude govori tudi dejstvo, da bo on 
samo nadziral dirko, medtem ko 
bo moral Fittipaldi napadati in 
tvegati. Vsaka nepremišljena poteza 
na tako zahtevni progi pa se lahko 
takoj maščuje.

Izmed ostalih voznikov je kandi
dat za prestižno zmago na tej dirki 
Clay Regazzoni. Švicar se je v Za
hodni Nemčiji vedno dobro izkazal.

iiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiHiiiiiiiiiiiuiiiiiiiiiiuiiiiiiiiiiuiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiii...,iiiiiiiiiiiiiiiiiiimiiiiiiiiiiiiHiiiiiiiiiiiiiiiiiiiuiiiiiiiiiimiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiiii

ZAČELO SE BO 16. AVGUSTA

Za mladinsko SP na Tjentištu 
prijavljenih že 33 šahistov

Udeležbo je doslej najavilo 32 držav 
Jugoslavija z dvema predstavnikoma

BEOGRAD, 31. — Za mladinsko 
svetovno prvenstvo v šahu, ki se bo 
začelo 16. avgusta na Tjentištu se 
je doslej prijavilo že 33 šahistov 
iz 32 držav.

Kot prireditelj prvenstva ima Ju
goslavija pravico do dveh udeležen
cev. Tudi če so nekateri najboljši 
mladinci trenutno zaposleni na raz
nih turnirjih po svetu, bo na tur
nirju na Tjentištu prisotna vsa mla
dinska svetovna elita.

Jugoslavija ima v mladinski kate
goriji posebno dobro tradicijo, saj

sta pred leti Bora Ivkov in Bruno 
Parma tudi osvojila naslov mladin
skega svetovnega prvaka. Mladinski 
svetovni prvak je bil tudi Anatolij 
Karpov.

RKA',

lellini v Varese
MILAN, 31. — Košarkarska kluba 

Innocenti in Mobilgirgi (bivši Ignis) 
sta v skupnem sporočilu javila pre
stop tržaškega košarkarja lellinija

k Mobilgirgi ju iz Varese ja.
lellini ima sedaj 28 let in je bil 

steber milanske košarke. Pri Sim- 
menthalu in nato Innocentiju je i- 
gral celih 11 let. Večkrat je nasto
pil tudi za državno reprezentanco.

lellini je bil znan po hitri in učin
koviti režiji, med zadnjo sezono pa 
se je njegov doprinos k igri nekoli
ko zmanjšal zaradi dveh poškodb. * * *

V sinočnjem kolu so ZDA prema
gale Italijo z 78:74, Sovjetska zveza 
pa Brazilijo s 94:73.

Pred petimi leti se je uvrstil na 
drugo mesto., lani pa je dobesedno 
zmlel vse nasprotnike, saj je zma
gal s kar 50 sekundami prednosti. 
Zadnje dirke (predvsem tiste v 
Franciji in v Angliji) so pokazale, 
da je Clay v res najboljši formi; če 
mu ne bo odpovedal motor, ima vse 
možnosti, da se ponovno vpiše med 
zmagovalce Niirburgringa.

Scheckter je letos v slabši formi 
in tudi njegov tyrrell ni tako hiter 
in izpopolnjen, kot je bil lani. Zato 
je malo verjetno, da bo južnoafri
ški voznik ponovil uspeh iz lanske
ga leta. Takrat se je uvrsti) na 
zanj odlično drugo mesto.

Isto velja za Reuttemanna in Pa- 
ceja. Njihovi brabhami v zadnjih 
dirkah niso dosegli tako dobrih re- 
zulttov kot v začetku sezone in 
malo verjetno je, da bodo mehaniki 
do nedelje odkrili vzroke za tako 
medle nastope.

Ljubitelji avtomobilskega športa 
nestrpno pričakujejo t nov avtomobil 
tvrdke lorda Alexaiidrà HesÈètha. 
Novi hesketh 306 C bi moral na
stopiti že v Silverstoneu, ker pa so 
se dela zavlekla, bo lahko debitiral 
na VN Zahodne Nemčije. Prve pre- 
skušnje so pokazale, da je nov av
to hitrejši od starega tako na ovin
kih kot na ravni cesti; je precej 
nižji od prejšnjega in ima rezer
voarje za bencin bolj enakomerno 
razporejene ob težišču. Če bo Heske- 
thu uspelo preprečiti nadnormalno 

j tresenje avtomobila, bo v zadnjih 
I dirkah sijajen, James Hunt spet po
segel v borbo za najvišja mesta.

! Danes in jutri bodo opravili voz- 
! niki poskusne vožnje, nedeljska dir- 
‘ ka pa se bo pričela ob 15. uri. Ita
lijanska televizija ne bo neposredno 
prenašala dirke. Ljubitelji avtomo
bilizma si bodo lahko ogledali le 
posnetek ob 17. uri na drugem te- ( 
levizijskem programu. Posnetek bo j 
trajal približno 45 minut.

BOKS
LONDON, 31. — Sredi avgusta bo 

evropski prvak težke boksarske ka
tegorije Bugner (VB) branil naslov 
proti Belgijcu Coopmansu.

SYDNEY, 31. — Po treh zapored
nih zmagah je japonska reprezen
tanca v rugbyju izgubila proti ekipi 
Sydneya z visokim rezultatom, 22:38.

MOSKVA, 31. — Na lestvici do
sedanjih svetovnih prvenstvih so 
dosegli največ uspehov Sovjeti. Na 
posebni lestvici imajo 177 točk, med
tem ko jih ima NDR 77, ZDA pa 55.

Športniki v poletni vročini
Evropska atletika 
pred finalom EP
Evropska atletska sezona je v 

polnem teku in prav v teh dneh 
končujejo večja tekmovanja v dr
žavah, ki bodo sodelovale na fi
nalu evropskega pokala v Nici.

Atletski trg je ta teden močno 
razgibal nov evropski rekord v 
skoku v daljino katerega je dose
gel Jugoslovan Stekič. Rekord je 
bil zanimiv prav zaradi tega, ker 
je bil dosežen v panogi, ki je v 
veliki stagnaciji in kjer se rekord 
v Evropi že dolgo let ni premak
nil.

Najzanimivejša prireditev je tre
nutno sovjetsko državno prvenstvo, 
ki se odvija v Moskvi. Doslej si
cer še ni bilo doseženih izredno 
dobrih rezultatov čeprav je splošni 
nivo na primerni višini. Stekičev 
najhujši konkurent Valerij Podlož
ni je na evropski rekord odgovo
ril samo z 8,02 m, razočaral pa 
je mladi up Pereversjev, katere
mu je sam Ter Ovanesjan pred 
kratkim napovedal blestečo pri
hodnost.

V ženskem taboru so Sovjetinje 
na prvenstvu pokazale nekaj od
ličnih posameznic, favoritinje za 
EP pa ostajajo predstavnice Nem- 
še demokratične republike, ki sko
rajda nimajo šibkih panog.

Pred kratkim je izgledalo, da 
pojema premoč plavolase Annelie 
Erhardt v teku na 100 m čez ovi
re. Olimpijska prvakinja je bila 
nekajkrat poražena od Poljakinje 
Grazyne Rabsztyn, sedaj pa se 
je tudi Erhardtova vrnila k nek
danjim časom in dvoboj v Nici o- 
beta tek na zelo visoki tehnični 
ravni.

Tako skače v daljino Nenad Stekič, novi evropski rekorder. V kratkem 
bo svojo formo preveril na balkanskih igrah v Romuniji

Anneite Erhardt (NDR) spada med najbolj ljubke atletinje v Evropi. V začetku sezone se na zaprekah ni 
znašla in po dolgih letih absolutne premoči je doživela nekaj pekočih porazov. Sedaj je ponovno v formi
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t>o semkaj, gospod notar!» klical je Bolè
P trmi pristopivšemu stol. «Per aspera ad astra — to 
treh’ ■ a Ste nekaJ novega uvedli v naše veselice — mi ] 
_ ,. uJerno prenovljenja in presnovljenja — ali kako r 
P°je Gregorčič — ?»
ti k <<-^va^a Bogu, da ga čitaš ; — sedaj boš pač časih ti 

aJ novega citiral,» smeje se doktor Hrast, 
terra vi Pi’ če želiš! Kadar bom tebe ali pa tvojega ča: 
kak ko e8°' gospoda notarja Koprivca, videl v družbi 
kmet S*:rayk?’ klical bom z Gregorčičem : ,Gorje ti, ubi

H ra * Pus^va ga v miru, gospod notar,» zavrne s smeh« 
s , «nocoj se ni varno pričkati s prijateljem Boletor 

smov, °Pro8a Hrastova je povprašala po vzroku glasni 
Ta ìp3»,-?3 v,tem Ìe Bolè že vabil gospoda Antona k m 
ie hiia u™ i ° v.zadregi; hotel je sesti k družbi, katera 
ko cp Z ra a Pn sosednji mizi okrog debele usnjarice. 
dreera ozr P° gospodi okrog Boleta, rastla je njegova
Prvič H^05^05-^6 zenske družbe ni bil vajen in tu je vii Pmc do sedaj neznano mu gospodično.

«»aj sami nimate prostora.»^ “ pogostoma se priklan-

«Oh, le sedite brez strahu! Ko boste enkrat — župnik 
ali dekan — no, potem bo že malo sila ; sedaj pa brez skrbi ! »

Gospod kaplan si ni znal pomagati; še en pot se je ozrl 
nazaj k družbi, h kateri se je bil prej namenil, a vtem je 
prisedel k Boletu.

«To je moja hči Milica,» predstavljal je graščak.
Gospod Anton je vnovič vstal ter se malo okorno pri

klonil mladi deklici.
«Slabo vreme imamo; snega, snega —preveč,» dejal je 

potem, obmivši se h graščaku.
«Da, da» namuznil se je ta, «in vrhu tega nam še 

gospod notar tu predava in pripoveduje, kako bo mrzlo na 
naši zemlji, kadar se — hvala Bogu, da stoprav čez tisoč 
in tisoč let — naše sonce ohladi.»

«Hm!» mrmral je kaplan. «To so nevarne hipoteze!»
«Nevarne? Zakaj nevarne?» oglasi se levi sosed du

hovnikov, notar Koprivec.
«Jaz tega tudi ne umejem!» smeje se Bolè. «čez tisoč 

let nas ne bo več zeblo.»
• Vsi so se smejali, celo gospod Anton se ni mogel ubra

niti veselosti. Toda le za trenutek.
«Zeblo vas ne bo — a peklo vas bo morebiti,» dejal je 

s kratkim posmehom.
Hrast je z nogo dregal graščaka pod mizo; pa to bi 

ne bilo ustavilo njegove hudomušnosti, da ni zopet pri
stopil Koren s svojimi kartami.

«Oh, Anton, ti še nimaš listkov! Le naglo izberi!»
Kaplan in drugi so zopet segli po tablicah in v krat

kem je koncipient poprodal vse.
«Glej ga, gospoda Antona, nocoj smo pa menda pre

slabi!» šepnila je pri sosednji mizi usnjarica svojemu možu 
na uho.

Ta ni imel časa do odgovora, kajti rediteljev zvonec 
je že naznanjal začetek tombole in za glasnim vriščem v 
dvorani je nastala občna tihota in pozornost, katera je vla
dala skoraj do konca igre. Le tu in tam se je kak burkež 
oglasil z napovedovanjem že odanega dobitka ali pa bo 
dvakrat ali trikrat zahteval ponovljenje izžrebanih številk 
ter tako vzbujal občen smeh.

Igra je bila kmalu končana.
Pri Boletovi mizi j‘e bil edini gospod Anton srečen. 

Dobil je staro, lepo majoliko, katero je bila darovala Hra
stova soproga tomboli. Postal je jako dobre volje in z no
tarjem se pogovarjal o političnem položaju, ne da bi eden 
ali drugi iskal prepira.

«Vaša usoda je slaba!» dejal je pl. Ruda svoji sosedi- 
nji ter ji pomagal spravljati karte. «Zakaj niste mene 
ubogali?»

«Saj ste vi celo zase skrbeli!» draži ga Milica.
«Ker sem vam sreče želel,» hotel je zavrniti koncipist, 

a družba je vstajala, ker so prirejevali prostor za ples.
Korena ni bilo blizu. Želel je ves čas, da bi Milica 

nekaj dobila pri tomboli, in jezilo ga je, da so drugi pobrali 
dobitke. Sedaj bi bil rad pristopil k njeni mizi, pa rekel bi 
ji bil rad tudi nekaj pametnega, duhovitega; a vedel ni kaj. 
Naposled se mu je dozdevalo vse to — neumno, grozno ne
umno — najneumnejše pa njegovo ravnanje in ugibanje. 
Odšel je na drugo stran v krčmo ter prisedel k adjunktu, 
kateri se ves čas ni bil ločil od svojega piva.

«Se bo li sedaj plesalo?» vprašal je ta.
«Menda ! »
Bolè in Hrast sta prišla za njim. Hrastova soproga je 

ostala z Milico v dvorani, ker je bil graščak dovolil hčerki, 
da pleše, in še dokaj ubrani glasovi borjanske domače godbe 
so se culi od tam sem v zadnjo gostilniško sobo. Tudi

sodnik, notar in gospod Anton so se pridružili prej imeno
vanim in pričel se je živahen razgovor. Iz prednje sobe pa, 
kjer se je zbiralo nekoliko učiteljev in nekaj mladih sodnij- 
skih pisarjev okrog Lovševega Boštjana, donelo je glasno 
petje; seveda le, kadar je godba ponehala, kajti pevci so bili 
tudi živahni plesalci.

«Čudno, da našega glavarja ni,» omenil je sodnik, 
«Sinoči je obljubil, da pride.»

«Odpeljal se je v mesto; in šele pozno proti večeru,» 
deje notar Koprivec.

«Oh! Morda bode vendar istina, kar se že več časa 
govori.»

«Da ga pokličejo k vladi?» vpraša Hrast. «Vse je 
mogoče.»

«Tam potrebujejo ljudi, ki umejo in pišejo slovenski,» 
nadaljuje notar.

«In naš glavar je Slovenec!» pristavi gospod Anton.
«Slovenec? Ha, ha, ha, kje si pa čul to bajko?» oglasi 

se z drugega konca mize koncipient Koren.
«Saj nam dopisuje vedno slovenski!» trdi kaplan.
«In to ti je že dovolj? Zato ga smeš že proglašati za 

Slovenca? In pa novi Medenov valpet, ki zna samo eno 
slovensko kletev in isto stokrat ponavlja, kadar hoče go
voriti z dninarji in delavci — ta je po tvojem tudi Slo
venec?»

«Hoho — gospod Koren, ne hudujte se! — In dubiis 
libertas — in tu imamo tako dvojbeno vprašanje!» smeje 
se Bolè.

«Meni se ne vidi dvojbeno ! Za Boga svetega, ste li že 
vsi tako ponižni in mehki in — kaj bi rekel, taki berači, 
da vas z neskončnim zadovoljstvom navdaja vsaka drobti
nica, ki pade z bogataševe mize?»

(Nadaljevanje sledi)
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KER JE ZAHTEVAL, IN DOSEGEL, NJEGOVO OBSODBO NA DOSMRTNO JEČO

Fašist Mario Tuti je v Empoliju nameraval 
ugrabiti ali celo umoriti dr. Pappalarda?

\ Pizi in Livornu iščejo neofašiste, ki so morilcu dveh policijskih 
podčastnikov nudili podporo in ga zalagali s ponarejenimi dokumenti

FIRENCE, 31. — Z aretacijo fa
šističnega morilca Maria Tutija v 
£amt Raphaelu, se je končalo naj
bolj naporno delo preiskovalcev. Se
daj se bodo lotili iskanja ljudi, ki 
so Tutiju nudili, v vseh 6 mesecih 
skrivanja pred sodnimi organi, pod
poro, ga zalagali z denarjem in s 
ponarejenimi dokumenti. Ker so 
sodni postopek proti Tutiju, zaradi 
posesti orožja v Empoliju 25. juli
ja, formalizirali, se je namestnik 
florentinskega državnega pravdni- 
ka dr. Luigi Pappalardo odločil za 
dopust in prepustil preiskavo sod
niku dr. Renatu Santillu. On bo 
odslej nadzoroval delo funkcionar
jev kvesture, ki pravijo, da se bo 
preiskava, ki je precej zapletena, 
zavlekla. Predvsem nočejo tvegati, 
da bi sodna oblast izpustila po 2 
dneh zapora, zaradi nezadostnih do
kazov, aretirane na svobodo.

Preiskava poteka na podlagi do
kumentacije, ki so jo Tutiju zaple-

..
Dr. Pappalardo

nili na Ažurni obali. Vsebina do
kumentacije je sicer zavita v taj
nost, vendar kaže, da je «zelo za- 
nrniva».

Čeprav je neofašistični morilec 
priznal, da ga organizacija ni več 
podpirala kot v prvem obdobju, je 
gotovo, da se je Tuti lahko znašal, 
posebno v Toskani, na nekatere o- 
sebe, ki so ga tudi spremljali in 
skrivali. V pokrajini Lucca so že 
prijavili sodišču nekatere skrajne 
desničarje, ki so nudili podporo, 
in jim preskrbeli lažne dokumente, 
tako Tutiju kot Mauru Tomeiu in

Marcu Affaticatu, ki sta izginila 
brez sledu. Sedaj so preiskavo raz- 
širili na Pizo in Livorno, kjer se 
je Tuti zadrževal, preden je prejš
nji petek prišel v Empoli.

V zvezi z njegovo prisotnostjo v 
Empoliju, kjer naj bi po nepotrje
nih govoricah hotel izvesti rop, se 
sedaj govori, da je hotel Tuti ali 
ugrabiti ali celo ubiti dr. Pappa- 
Iarda, ki vodi preiskavo proti nje
mu. V svojem «memorialu» je Tuti 
imenoval Pappalarda, ki je zahte
val in dosegel njegovo obsodbo na 
dosmrtno ječo, «kriminalca, zveri 
brez trohice usmiljenja», poleg te
ga pa so v stanovanju njegove lju
bice v Saint Raphaelu našli iz
rezke časopisov s slikami floren
tinskega sodnega funkcionarja. Ba
je se je Tuti hotel tudi maščevati 
nad bivšimi toskanskimi prijatelji, 
ki so ga v zadnjem času pustili na 
cedilu,

Policija je tudi ugotovila, kar je 
potrdil neki mestni redar, da je Tu
ti preživel nekaj časa, preden je 
prenočil v Livornu, v kampingu v 
Marini di Pisa. Redar je potrdil, 
da so Marcella Leprija (s tem ime
nom je namreč Tuti prišel iz Fran
cije v Italijo), večkrat po mikro
fonu poklicali, k telefonu v kampin
gu. Na poziv se je predstavil mla
denič z gosto brado in z ' naočniki 
za sonce.

Danes so Tutija, ne samo moč
no zastraženega, temveč celo u- 
klenjenega na nosilnicah, premesti
li z rešilnim avtom iz bolnišnice v 
Draguignanu v ambulanto marsej
skega zapora «Baumette». Ves čas 
sta rešilni avto spremljala dva av
ta francoske žandarmerije z do zob 
oboroženimi agenti.

Tutija so premestili v marsejske 
zapore v najstrožji tajnosti. Niti šo- 
ferka rešilnega avta, Arlette Rosso, 
ni vedela koga ima na nosilnici. Še
le med potjo so jo agenti sprem
stva obvestili, da pelje nevarnega 
morilca Tutija.

V prihodnjih dneh bo Tutija obi
skal v marsejskih zaporih njegov 
francoski zagovornik odv. Philippe 
Granier. Ta je napovedal, da bo 
zahteval za Tutija politično zatoči
šče. «V Franciji imamo že precè- 
dens» je dodal Garnier, «ker so 
nudili zatočišče baskovskim terori
stom ETE. Borba bo težka, vendar 
upam, da se mi bo posrečilo nare
diti kaj za Tutija. Končno je treba 
tudi upoštevati poseg italijanske po
licije na francoskem ozemlju.»

Tudi v florentinskih sodnih krogih 
kroži vest, da se bo Tuti skliceval 
na umor iz političnih razlogov. To 
jih skrbi, ker vedo, da se fran
coski krogi hočejo čimprej iznebiti 
Tutija. Seveda mu bodo najprej so

dili in ga nato izročili italijanskim 
organom.

Brodarji D’Amico 
želijo stike 
z ugrabitelji

RIM, 31. — Pismo s podpisom 
rimskega brodarja Giuseppa D’A
mica, ki je že 32 dni v rokah u- 
grabiteljev, je dospelo v teh dneh 
njegovim bratom. V njem Giuseppe 
prosi brate naj po tisku, radiu in 
televiziji javijo ugrabiteljem, da so 
pripravljeni na pogajanja. Pismo je 
bilo oddano na pošti v nekem kraju 
nedaleč od Rima.

Bratje D’Amico, ki so zaskrbljeni 
zaradi dolgega molka Giuseppa, so 
povabili ugrabitelje, da čim prej 
stopijo v stik z njimi.

PET MRTVIH

Pokol «pop-skupine» 
med zasedo v Ulstru

Trojica neznanih teroristov je z brzostrelko pobila 
člane ansambla «Miami» in podlegla eksploziji bombe

Kljub zanimivosti evropske konference o varnosti, je zahodnonemškega kanclerja Hehnudta Schmidta obšla 
dremavica. Očitno so ga strli večstranski pogovori z drugimi državniki in pripravljalno delo, ki je za ku

lisami potekalo do jutranjih ur

LONDON, 31. — V Ulstru orožje 
noče utihniti, kljub raznim pomi
rjevalnim poskusom, za katere pa 
je treba reči, da niso obrodili ta
kojšnjih sadov in da je to verjetno 
glavni razlog napetosti v tej po
krajini.

Pet mrtvih je obračun zasede, 
ki jo je trojica teroristov (zaenkrat 
ni 'še znano, kateri skupini pripa
dajo, ali IRA ali pa filobritanskim 
protestantom) postavili v prvih ju
tranjih urah furgonu, na katerem 
je bil znani irski «pop-orkester».

Bilo je nekaj po štirih, ko se je 
orkester «pop glasbe» «Miami» vra
čal z nekega koncerta proti meste 
cu Newry, nedaleč od vroče meje 
med Ulstrom in irsko repubhko. Na 
nekem ovinku je šofer furgone opa
zil, da mu nekdo signalizira s sve
tilko, naj ustavi. Prepričan je bil. 
da gre za policijsko preiskavb, ko
likor jih je zadnje čase veliko na
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DEKOLONIZACIJA IZPOD RASISTIČNIH REŽIMOV ŠE VEDNO GLAVNI PROBLEM

Državniki v Rampali razpravljajo 
o kočljivem vprašanju Jaz. Afrike
V Angoli se nadaljujejo poulični boji za nadzorstvo pokrajinskih glavnih mest

RAMPALA, 31. — «Afriški vrh» 
se nadaljuje z razpravo o dveh te
mah, ki obe zadevata južno poloblo 
ekvatorialne celine: Angole in de
kolonizacije Južne Afrike in so
sednjih držav, v katerih vladajo 
kruti rasistični režimi belopoltih 
priseljencev.

Glasnik OAE je izjavil, da so se 
afriški državniki zedinili ob doku
mentu. ki so ga predhodno izde
lali v Dar Es Salaamu. 46 afriš
kih držav se, kot trdi dokument, 
strinja, da je treba sosedam juž
noafriških rasističnih režimov omo
gočiti uresničevanje diplomatskih 
in gospodarskih pritiskov na te dr
žave s ciljem, da se v teh deže
lah premosti rasistična delitev med 
belopoltimi priseljenci in afriškimi 
domačini ter zagotovi neodvisnost 
Namibije (Swapo), kjer že deluje 
ustrezno osvobodilno gibanje.

Namibija je bila, do prve svetov
ne vojne, nemška kolonija, pozneje 
pa je to državo upravljala z zaup
nim mandatom Južna Afrika. Pred 
nekaj leti je Organizacija združe
nih narodov ta mandat preklicala,
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29 mrtvih pri letalski nesreči na Formozi

TAIPEK, 31. — Na letališču for- 
•noške prestolnice se je zrušilo 
.etalo družbe «Far Eastem air tran
sport». V nesreči je izgubilo življe- 
ije 29 ljudi, medtem ko jih je 46 
ranjenih. Na lètalu je bilo 70 pot- 
likov in 5 članov posadke. Letalo 
se je zrušilo zaradi silovitega ne- 
irja z vetrom in dežjem, ki je zajel 
lelotno področje Formoze.

Odmev na proces 
proti morilcem 
Mariana Lupa

MILAN, 31. — Člani odvetniškega 
lolegija, ki je na procesu proti fa- 
dstičnim marilcem Mariana Lupa 
z Parme, branil interese Mariano- 
re družine, so v tiskovnem sporo- 
iilu ostro ožigosali dejavnost sod- 
likov iz Ancone, V tiskovnem spo- 
■očilu ugotavljajo, da so sodniki v 
Lnconi dokončali delo kasacijskega 
iodišča, ki je — kot je že običaj 
r takih primerih — premestilo sodno 
ibravnavo iz Parme in to motiviralo 
: mnenjem, da je v Parmi v teku 
iprotifašistična napetost».

Sodniki so očitno prezrli dejstvo, 
la so fašisti umorili Mariana Lupa 
lahrbtno, po Almirantejevem pozi- 
oi na fizični obračun z levičarji.

Sodniki so s svojo razsodbo o- 
nogočili morilcem Mariana Lupa, 
la bodo v najkrajšem času prišli 
ut svobodo.

ko so ugotovili, da je Južna Afrika 
uvedla v tej deželi «apartheid», po
dobno kot v lastni deželi. Prav pro
ti Pretoriji so afriške dežele skle
nile voditi «ostro» in «trdo» politi
ko, medtem ko računajo, da se bo
do še dalje ošibili nekateri obrobni 
členi tega dela črne celine. V mi
slih imajo predvsem Rodezijo, kjer 
imajo države kot so Tanzanija, 
Zambija in komaj osvobojeni Mo
zambik precejšnji vpliv. Afriški dr
žavniki upajo, da bo ta pritisk pri
silil državnike v Rodeziji, da se 
bodo lotili resnih pogajanj z afriš
kimi nacionalističnimi gibanji.

Druga točka na dnevnem redu 
afriškega zasedanja pa je Angola. 
O tem razpravljajo za zaprtimi vra
ti in ni znano, kakšna so razmer
ja sil. Zdi se, da je glavni predlog, 
o katerem je govor, prav možnost 
udeležbe komisije civilnih opazo
valcev v Angoli, kar naj bi — če 
že ne preprečilo — vsaj omililo 
posledice državljanske vojne med 
FNLA in MPLA.

Z angolskih front poročajo, da se 
sile obeh organizacij (FNLA in MP 
LA) vojskujejo za nadzorstvo mesta 
Malange, kakor tudi, da so v teku 
ostri poulični spopadi v mestu No
vo Redondo, od koder civilno pre
bivalstvo beži k obali, od koder jih 
s portugalskimi ladjami prevažajo 
v Luando in druga obmorska me
sta. V mestu Malange se je v vo
jašnice, ki jih je zapustil portugal
ski garnizon, zateklo nad 6 tisoč 
ljudi.

Zvečer so iz Kampale sporočili, 
da so se afriški državniki, člani 
Organizacije afriške enotnosti, ze
dinili o stališču do državljanske 
vojne v Angoli.

Najprej so pozvali Portugalsko, 
naj v Angoli sprejme svoje odgo
vornosti in torej opusti nevtralno 
stališče. To utemeljujejo z dejstvom, 
da bo Angola neodvisna šele 11. 
novembra in je torej dotlej še ve
dno, vsaj formalno, portugalska ko
lonija. Za Portugalsko pa to pomeni 
politično breme.

OAE se seveda nr ustavila pri 
tem. Predsednik OAE Idi Amin je 
bil namreč pooblaščen, da sestavi 
posebno «pomirjevalno komisijo», ki 
bo odpotovala ,v Angolo ter sestavila 
za izvršni odbor OAE poročilo o 
stanju v državi. Na osnovi tega po
ročila ba OAE sklepala v bodoče,
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NADALJEVANJE PROCESA PROTI GRŠKIM DIKTATORJEM V ATENAH

Politični položaj 1997. leta v Grčiji 
ni opravičeval posega polkovniške hunte
V sedmih lelih diktature si polkovniki niso mogli pridobiti podpore ljudskih množic

ATENE, 31. — Politične osebno
sti in višji častniki, ki so kot 
obremenilne priče stopile pred po
sebno sodišče, ki sodi Papado- 
pulosu in njegovim 19 sodelavcem, 
ki so 1967. leta izvedli v Grčiji 
državni udar, so soglašale, da je 
bil tedanji oboroženi poseg vojaške 
hunte «nepotreben in protizakonit». 
S tem so hoteli še enkrat zavreči 
tezo pučistov, da je Papadopulos 
«hotel z revolucijo rešiti državo pred 
anarhijo». Včeraj in danes so prišli 
pričat bivša načelnika vrhovnega 
štaba letalstva Antinakos in mor
narice Ebgolfopulos, ministra Papa- 
liguras in Rallis, ki sta v sedanii 
Karamanlisovi vladni koaliciji, bivši 
tajnik kralja Kostantina Vaienas 
in poveljnik garde Papantoniu.

Sedanji minister za gospodarstvo 
Papaliguras je potrdil, da se je 
kralj spočetka uprl udaru, a ker je

bil pod hudim psihološkim priti
skom, je končno popustil. S politič
nega vidika, parlamentarni sistem 
v Grčiji 1967. leta, ni bil nikoli v 
taki nevarnosti, da bi opravičila po
seg golpistov. Minister je še pri
pomnil, da vojaški hunti, brez ideo
loške podlage, v sedmih letih dikta
ture ni uspelo pridobiti podpore 
ljudskih množic.

Čeprav je bil politični položaj v 
državi 1967. leta precej težak, je 
sodnikom posebnega sodišča izjavil 
minister Rallis, ki je tedaj odgova
rjal za javni red, da je vlada tedaj 
razpolagala z zakonitimi sredstvi 
za ureditev položaja. Kralj Kostan- 
tin, je še dodal Rallis, je skušal 
doseči podporo severnogrškega ar
madnega zbora, kar pa se mu ni 
posrečilo, ker so pučisti že raz
predli, tudi na severu, svoje mreže. 
Čeprav je Papadopulos najavil sod

nemu zboru, da sploh ne bo spre
govoril med sodno razpravo, se je 
danes oglasil in opozoril ministra, 
naj se ne sklicuje na «glasove», ki 
so jih tedaj umetno razširjali, in 
bolj spoštuje osebé ha zatožni klopi.

Končno je odgovoren za varnost 
kraljeve hiše omenil, da so člani 
«triumvirata»' hunte Papadopulos, 
Makarezos in Pattakos prišli ponoči 
21. aprila 1967. leta v kraljevo sta
novanje in zahtevali nujen razgovor 
s Kostantinom. Ta jih je odslovil 
in jim ukazal, naj se vrnejo z na
čelnikom generalnega štaba Span- 
didakisom, ki je danes z drugimi 
pučisti na zatožni klopi, a ne so
glaša z obrambno tezo glavnih kriv
cev. Papadopulos in njegovih 16 
pajdašev zavračajo namreč obtožbo 
državnega udara in vztrajajo na 
trditvi, sicer smešni, da so hoteli z 
«revolucijo rešiti Grčijo».

ali naj v Angolo pošlje svoje mirov
ne čete, ali pa ne.

Vsekakor je OAE spet javno 
pozvala FNLA Holdena Roberta in 
MPLA Agostinha Neta, naj prekine
jo spopade. Prvi odgovor na ta po
ziv je dala FLNA preko svojega 
glasnika v Kampali: «Holden Ro
berto koraka na Luando s svojimi 
četami in nima časa, da bi se 
ukvarjal z Organizacijo afriške e- 
notnosti.»

Iz Angole medtem poročajo, da 
so na osnovi pregleda padlih u- 
gotovili, da so med oddelki FNLA, 
ki napadajo Luando tudi s tankov
skimi enotami, častniki in vojaki iz 
Zaira, čeprav oblečeni v uniformah 
FNLA.

Portugalski svet revolucije je 
sklenil, da pošlje v Angolo svoje 
odposlanstvo, ki bo v tej deželi pre
učilo vprašanja, ki so nastala po 
začetku državljanske vojne. V od
poslanstvu so načelnik vojaškega 
štaba general Carlos Fabiao, bivši 
vladni komisar v Angoli admiral 
Rosa Soutinho ter komandant Canto 
e Castro.

PREGANJANJE BASKOVSKIH RODOLJUBOV

Oster spopad s člani ETA 
v madridskem predmestju

V Barcelloni je policija zaprla enega 
izmed atentatorjev na Correrà Blanca

MADRID, 31. — Španska poli
cija je v ostrem oboroženem spo
padu s člani skupine baskovske or
ganizacije ETA aretirala tri gveril 
ce, medtem ko je četrti padel 
smrtno zadet.

Uradno sporočilo trdi, da je poli
cija izvedela za tajen sestanek 
Baskov v neki vili v madridski 
periferiji, točneje v četrti «Pena 
Grande». Vilo so z dvajsetimi avto
mobili obkolili člani «guardie civil», 
mestne in politične policije. Vnel 
se je spopad s streljanjem iz sa
mokresov in brzostrelk. Policisti 
so — vedno po uradni verziji — spu
stih v vilo solzilni plin, kar so čla
ni baskovske ETA izkoristili. Troji
ca je namreč z avtomobilom predrla 
blok pri vhodu v vilo in skušala 
zbežati. Za njimi sto streljali, do
kler se avto ni zadet ustavil pred 
drugim cestnim blokom. Baško so 
tedaj skočili iz vozila. Tri so, ra
njene, zajeli, medtem ko je četrti 
padel. Policisti trdijo, da se je sam 
ustrelil, da bi ne padel v roke a- 
gentom.
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OBOGATITEV JUGOSLOVANSKE TRGOVSKE MORNARICE

Dve novi moderni ladji 
za «Losinjsko plovidho»
«Rovenska» je pred dnevi prvič priplula v Kvarnerski zaliv

REKA, 31. — Trgovska flota «Lo- 
šinjske plovidbe» z Malega Lošinja 
s sedežem na Reki, je v teh dneh 
dobila dve novi ladji. Z zastavo 
«Lošinjske» je prvič priplula v 
Kvarner 6.200-tonska tovorna ladja 
«Rovenska», ki so jo nabavili na 
Japonskem. Zgradili so jc sicer 
1969. leta. vendar je tako po plov
nih karakteristikah kot za možnost 
manipulacije tovora, ena najmoder
nejših enot jugoslovanske trgovske 
mornarice. «Rovensko» bo lošinjska 
brodarska služba vključila v služ
bo proste plovbe, ki jo že sedaj 
uspešno opravlja, po Sredozemskem 
morju.

V pristanišču La Vailetta na 
Malti je «Lošinjska plovidba» prev,- 
zela od norveškega brodarja moder
no 2.666-tonsko ladjo vrste «RO-RO», 
ki so jo imenovali Rapoče. Lošinj
ska družba se, je prva v sklopu ju
goslovanske trgovske mornarice po
dušila pomorskih prevozov vrste 
RO-RO». Že pred leti je namreč 
kupila 3.715-tonsko «Diko», ki so jo 
kasneje preuredih za kontejnerske 
prevoze: sedaj lahko sprejme kar 
71 tovorov dolžine 20 angleških čev
ljev. «Rapoče» - lahko prevaža 48 
vozil dolžine, 12 m ali isto število 
kontejnerjev do 40 čevljev in ima 
tudi na razpolago 30 priključkov 
za hladilnike.

S tema dvema ladjama bo «Lo
šinjska» jeseni uvedla redno progo 
za prevoz kontejnerjev s Severno 
Afriko, kar bo druga specializirana 
proga jugoslovanske mornaricé. 
Prvo namreč vzdržuje s Severno 
Ameriko-reška «Jugolinija». , „

S svojimi 30 ladjami za skupno 
75.0Q0, bruto registrskih ton ima 
«Lošinjska» .redne, povezave s pri
stanišči Severne Evrope, Grčije in 
Turčije. .Njene ladje plujejo tudi po 
Sredozemskem morju, a v kratkem 
bodo plule tudi po oceanih.

E. Klarich

JOHANNESBURG, 31. - Šest a- 
friških rudarjev je včeraj popoldne 
izgubilo življenje pod usadom, ki jih 
je pokopal v'rudniku zlata v pred
mestju Johannesburga, Reševalnim

ekipam se je šele danes posrečilo 
priti do usada in izkopati trupla. 
Po statističnih podatkih, ki so jih 
objavili prejšnji mesec je v zadnjih 
desetih letih umrlo v nesrečah 5.500 
rudarjev, to se pravi poprečno 10 
na teden.

Medtem je iz Bordeauxa, v Fran
ciji, prišlo sporočilo baskovske e- 
migrantske organizacije «Anai Ar- 
tea», ki trdi, da so španski policisti 
aretirali v Barceloni dva Baska. 
Med temi je tudi Pedro Ignacio 
Peres Behotegui, znan kot «Wilson», 
ki je sodeloval pri atentatu na 
španskega premiera admirala Bar
rerà Blanca.

vseh irskih cestah. Nič hudega slu
teč so člani skupine «Miami» u- 
stavili avto ob robu ceste in v vrsti 
izstopili. Tedaj sta se jim približala 
neznanca, medtem ko je tretji ostal 
na določeni razdalji. Z rafali iz 
brzostrelke sta neznana terorista 
pobila člane orkestra, nato pa je 
nastala eksplozija, ki ju je ubila. 
Pet trupel so namreč agenti odkrili 
na tleh, medtem ko je šesti bil 
le ranjen in so ga odpeljali v 
bolnišnico. Trije člani «pop-orke- 
stra» so imeli znake strelnih ran, 
ostala dva pa le opekline eksplo
zije. Zato domnevajo policisti, da 
so morilci nameravali — po poko
lu — s peklenskim strojem raznesti 
furgon in trupla žrtev, a jim je 
bomba eksplodirala v rokah ter 
pri tem ranila tretjega člana ko
mandosa.

Zvečer se je izvedelo, da je aten
tat na «pop - skupino» organiziral« 
desničarska protestantska organiza
cija «ulstrskih prostovoljcev». Pre
živeli ranjenec pa ni eden izmed 
teroristov, pač pa četrti član or
kestra.

Alecceja ne bodo 
izpustili
na začasno svobodo

RIM, 31. — Sodniki prizivnega 
sodišča so zavrnili zahteve obrambe, 
da bi industrijca Antonia Alecceja, 
lastnika tovarne zdravil, izpustili na 
začasno svobodo. Alecce je bil maja 
letos obsojen najprej na leto dni za
radi podkupovanja, kasneje pa na 
1 leto in 8 mesecev zapora zaradi 
prevare in prodaje zdravju škodlji
vih zdravil.

Pino Ranti (MSI-DN) 
zaslišan v Catanzam 
o milanskem pokolu

CATANZARO, 31. - Že drugi dan 
je preiskovalni sodnik dr. Migliac
cio zasliševal poslanca MSI-DN Pina 
Hauti ja, ki je obtožen, skupaj s 
Fredo, Venturo in Giannettinijem, 
da je organiziral milanski pokol 

Zasliševanje je trajalo štiri ure. 
Preiskovalni sodnik časnikarjem ni 
hotel povedati, kaj je Hauti pove
dal, le to je rekel, da sta se po
govarjala o njegovi politični prete
klosti. Med temi zadevami je, brez 
dvoma, registracija telefonskih raz
govorov Frede 18. aprila 1969 iz 
katerih izhaja, da se je Rauti ude
ležil sestanka s Fredo in Venturo, 
na katerem so izdelali načrt za se
rijo bombnih atentatov leta 1969, tja 
do onega v Milanu.

Zasliševanje 
Nanda Ferrarija

PARMA, 31. — Po zasliševanjih 
Ermanna Buzzija je sedaj na vrsti 
Nando Ferrari, obtožen sodelovanja 
pri pokolu na Trgu della Loggia v 
Brescii in umora svojega soimenja
ka, vendar ne sorodnika, Maurizia 
Ferrarija. Zdi se, da Nando Fer
rari, ki je voditelj mladinske or
ganizacije MSI v Brescii, ni ni
česar priznal.

Spopadi med «Montonerosi» 
in policijo v Cordobi

CORDOBA, 31. — Peronistični
disidenti organizacije «Montoneros» 
šo v tej argentinski industrijski po
krajini postavili po ulicah barikade 
in se spopadli s policijo. V spo
padih, med katerimi je prišlo do 
streljanja, sta bila dva policijska 
agenta ubita.

Posiljeni francoski 
«štoparki» na Siciliji

MESINA, 31. — Tuje turistke bi 
se lahko vendarle naučile, da ni 
varno «štopati» južno od Rima, po
sebno še, če so prikupne in malo 
oblečene.

Sicer se jim lahko zgodi, kot 
dvema francoskima turistkinjama v 
sicilskem podeželju. Jeanette Pa- 
squier (27 let) in Maricette Legros 
(26 let) sta se pred mesecem dni 
odpravili z «avtostopom» iz Fran
cije v Italijo. Dopust sta preživeli 
na otoku Lipari, od koder sta se 
vračali proti Mesini. Na cesti sta 
«štopali», ko se jima je približal 
Volkswagen, v katerem so bili trije 
mladeniči. Vstopili sta v avto, ki je 
odbrzel, nekaj kilometrov pred me
stom pa zavil na stransko pot, sredi 
gmajne; Tu sta dva fanta — Fran
cesco Italiano (26 let) in 19-letni 
Rosario Salamone — dekleti posili
la, ju nato spet naložila na avto 
in odpeljala do mesta.

Razumljivo je, da sta Francozinji 
prijavili zadevo policiji in povedali 
tudi evidenčno tablico. Fanta sta 
sedaj za rešetkami.

ummm

Gledalci komsl-e 'clevizije so sinoči brez uvoma občudovali v westerau 
«Giarettiera colt» lepo italijansko igralko Nicoletto Macchiavelli. Nico
letta je pred nekaj meseci postala mati in se sedaj prvenstveno u- 
kvarja z urejanjem svoje vile pri morju, vendar ni pozabila na fibu

lo dokazuje tudi s to sliko


